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PLE DE L’AJUNTAMENT 

 

 
Sessió Ordinària                                                                        Dijous, 30 de març de 2006 
Acta núm. 3                                                                                                         1a. convocatòria 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: SR. JOAQUIM BALSERA GARCIA 
 
Regidors/Regidores: SRA. LAURA BARRUFET MIRÓ, SR. JOSÉ  OBISPO 
VALLECILLOS, SRA. ANNA Mª BECERRA PEÑA, SR. MANUEL MANIEGA PRIETO, 
SR. VICENTE NAVARRO SIERRA, SRA. Mª TERESA TORRENTS CANO, SR. VÍCTOR 
CARNERO LÓPEZ, SR, JOSE-Ma. MARTIN QUIÑONES, SRA. Mª BRUGUERS JARDÍ 
ANGUERA, SRA. Mª. CARMEN LEÓN RODRÍGUEZ, SR. DIDAC PESTAÑA 
RODRIGUEZ, SR. JOSEP LLOBET NAVARRO, SR. JOSE-ANTONIO SÁEZ LÓPEZ, SR. 
SERGIO ENGLI IZQUIERDO, SR. JAUME GRAU LÓPEZ, SRA. EMMA BLANCO 
ANGUERA, SR. JOSEP Mª. DALMAU NOVELL, SR. F. XAVIER ALAVEDRA i AMBRÓS, 
SR. MARCEL·LÍ REYES I VIDAL, i SR. JUAN ANTONIO HEREDIA HEREDIA. 
 
Funcionaris: 
Secretari : Sr. Guillermo de Prada Bengoa 
Cap del Servei de Secretaria: Sr. Jaume Tutusaus Torrents. 
Interventor: Sr. José Mª Garcia Pascual 
 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va reunir el Ple 
de l'Ajuntament el dia trenta de març de dos mil sis, en sessió ordinària, primera convocatòria, 
amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-president, concorrent els senyors/les 
senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari general, Sr. Guillermo de Prada 
Bengoa. 
 
Els Srs. Dídac Pestaña Rodríguez i Josep Llobet Navarro, es van incorporar a la sessió després 
d’haver començat aquesta, en el moment que a l’acta s’indica. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley de Bases. 
 
I essent les dinou hores, quinze minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 

 
1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 

 
Aprovar l’acta de la sessió anterior núm. 2 de data 23 de febrer de 2006. Prèviament, va ser 
aprovada per assentiment una correcció a l’esborrany de l’acta que consistia: A la pàgina 11, a 
partir de la línia 1ª del paràgraf  primer, on deia “Per part de l'Equip de Govern va contestar el 
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Sr. José Obispo dient que......... ”  ha de dir: “Per part de l'Equip de Govern va contestar el Sr. 
José Mª Martín dient que......... ” 
 
 

 
PART RESOLUTIVA DEL PLE 

 
 
 

2 - DONAR COMPTE CONTRACTACIONS LABORALS 
 
2.1) - Restar assabentat de la contractació, en règim laboral, d’un Auxiliar administratiu Sra. 
Bruguers Ros Navarro, per donar suport administratiu al departament de Sanitat i Consum en les 
diferents campanyes que realitzarà el servei durant l’any 2006, a partir del dia 1 de març de 
2006 fins el 31 de gener de 2007, d’acord amb el que preveu el Reglament de Personal al servei 
de les entitats Locals. 

---------- 
 
2.2) - Restar assabentat de la contractació, en règim laboral, d’un Auxiliar admin istratiu Sra. 
Ester García Beneyte, per donar suport administratiu amb la creació del catàleg de productes de 
material d’oficina, inventari, consumibles d’informàtica, etc. de l’any 2006 del departament de 
Compres i Subministraments, a partir del dia 6 de març de 2006 fins el 31 de gener de 2007, 
d’acord amb el que preveu el Reglament de Personal al servei de les entitats Locals. 
 

 
3 - DONAR COMPTE NOMENAMENT FUNCIONARIA INTERINA 

 
Restar assabentat del nomenament de funcionària interina, mitjançant decret de la Tinença 
d’alcaldia d’Economia i Hisenda, Serveis Generals i Recursos Humans de data 28 de febrer de 
2006, de la Sra. Sonia Castillo Tutusauas, amb la categoria d’Administratiu d’Administració 
General per a l’Àrea de Serveis Generals, Departament de Compres, Subministraments, 
Cementiri i Concessions administratives, amb efectes des del dia 1 de març de 2006 i fins que es 
cobreixi la plaça en propietat. 
 
 

4 - ORDENANÇA MUNICIPAL DE LES ILLES DE VIANANTS 
(Aprovació definitiva) 

 
PRIMER.- Estimar una part,  i desestimar l’altra, de les al·legacions i/o els suggeriments 
presentats pel senyor Josep Tintoré Formosa, en representació de l’Associació Veïnal del 
Centre de Gavà, mitjançant escrit amb registre d’entrada 315, de data 10 de gener de 2006, i pel 
senyor Marcel·lí Reyes i Vidal, en representació del Grup Municipal d’ERC, mitjançant escrit 
amb registre d’entrada 1449, de data 2 de febrer de 2006, en relació a l’Ordenança Municipal 
de les Illes de Vianants, aprovada inicialment per acord de Ple de 22 de desembre de 2005.  
 
L’estimació i desestimació, si s’escau, es basen en els informes que hi ha a l’expedient 
administratiu, que s’accepten i s’incorporen al present acord com a motivació, a l’empara d’allò 
que estableix  l’art. 89-5 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de Règim Jurídic de les 
Administracions Publiques i del Procediment Administratiu Comú. Una fotocopia compulsada 
dels esmentats informes s’adjuntarà a la notificació que es practiqui als interessats. 
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SEGON.- Aprovar definitivament l’ Ordenança Municipal de les Illes de Vianants, amb el 
text que figura a l’expedient i que consta d’onze articles, una disposició transitòria, altra 
derogatòria i altra final.  
 
TERCER.-  Trametre a l’Administració de l’Estat i a la Generalitat de Catalunya, en el termini 
de 15 dies, l’acord d’aprovació definitiva de l’esmentat Reglament i la còpia íntegra i fefaent 
d’aquest, i publicar-la en el Butlletí Oficial de la Província, inserir-lo en el tauler d’anuncis de 
la Corporació i anunciar al DOGC la referència del BOP en que s’hagi publicat íntegrament el 
text. Entrarà en vigor un cop publicat el text complet i hagi transcorregut el termini de quinze 
dies hàbils previst a l’art. 65.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del 
Règim Local.  
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per disset  (17) vots a favor (11 PSC, 2 
PPC, 2 EUiA, 1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i dues (2) abstencions (2CiU), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (19), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació de la proposta per part del Sr. Obispo, va fer ús de la paraula 
el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, el qual va manifestar que el seu grup municipal 
havia presentat al·legacions a l’ordenança, afegint al respecte que, encara que només 
havien estat acceptades en part, també era cert que es tractava d’esmenes de caràcter 
marcadament tècnic, raó per la qual va manifestar que ERC votaria a favor de la 
proposta. 

 
De la seva banda el Sr. Jaume Grau, en nom d’EUiA, va manifestar que el seu grup 
també votaria favor de la proposta, ja que estaven d’acord amb el fons de la qüestió, 
tot i que la clau a l’hora de l’aplicació de l’ordenança seria justament el dia que s’obrís 
de nou la Rambla als ciutadans, per tal de poder comprovar el funcionament del 
conjunt, i en especial el funcionament de les “pilones”, les dificultats que podrien tenir 
els veïns per tal d’accedir a la illa, etc.  

 
 

5 - APROVACIÓ DEL PLA ESPECIAL ANOMENAT 
“MANUAL D’ACTUACIÓ PER A NEVADES” 

 
PRIMER.- Aprovar inicialment el “Manual d’actuacions per a nevades” amb la finalitat de fixar 
el funcionament i l’organització dels recursos humans i materials davant de possibles 
emergències o riscos greus que es puguin esdevenir durant una nevada. 
 
SEGON.- Sotmetre l’Acord d’aprovació, juntament amb el “Manual d’actuació per a nevades” a 
informació pública, mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província, 
al Diari Oficial de la Generalitat i a un dels mitjans de comunicació escrit diària i en el tauler 
d’anuncis de la Corporació, per a la formulació de possibles reclamacions i al·legacions durant 
el període de trenta dies hàbils a comptar des del següent a la data en què es verifiqui la darrera 
publicació en els dos butlletins oficials previstos. 
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TERCER.- Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al·legació dintre del període 
d’informació pública, l’Acord d’aprovació inicial i el “Manual d’actuació per a nevades” 
esdevindran automàticament definitius. Si es presenten se seguirà el procediment previst en els 
articles 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals. 
 
QUART.- Posteriorment, el “Manual d’actuació per a nevades” s’haurà de trametre a la 
Comissió de Protecció Civil de la Generalitat de Catalunya, per a la seva homologació, d’acord 
amb el previst en l’article 3 del Decret 210/1999, de 27 de juliol, pel que s’aprova l’estructura 
del contingut per a l’elaboració i l’homologació dels plans de protecció civil municipal.  
 

---------- 
 

El Sr. Obispo va fer una explicació detallada de la proposta, indicant en aquest sentit 
que es tractava d’un pla previst en el Pla de Protecció civil municipal, el qual venia a 
més exigit per la normativa de la Generalitat de Catalunya per a ciutats de més de vint 
mil habitats. A aquests efectes, el Sr. Obispo va dir que aquest pla venia a analitzar el 
risc de nevades i les actuacions a emprendre, així com fixar l’estructura organitzava a 
adoptar en cas de que es donés aquesta eventualitat. D’altra banda, tal i com ja s’havia 
explicat a la comissió informativa, el Sr. Obispo va dir finalment que aquest pla 
constava fonamentalment de tres documents: el Manual d’actuació, el Catàleg de 
mitjans i recursos i el Programa d’implantació i manteniment. 

 
Per la seva part el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va dir que el seu grup esperava 
poder estudiar amb tot detall aquest pla, tot i que d’entrada estaven disposats a votar 
favorablement la proposta, atès que pensava que, en tot cas, les aportacions a fer 
serien més aviat de caràcter menor i a més, també especialment tècniques. 

 
 

6 - DELEGACIÓ EN LA JUNTA DE GOVERN LOCAL DE L’APROVACIÓ 
O RATIFICACIÓ DE LA RESTA DELS CONVENIS QUE ES PUGUIN 

SIGNAR ENTRE L’AJUNTAMENT I PROPIETARIS DEL 
SECTOR DEL PLA DE PONENT 

 
Delegar en la Junta de Govern Local l’aprovació o ratificació de la resta dels convenis que es 
puguin signar entre l’Ajuntament i propietaris del sector del Pla de Ponent, sempre que tinguin 
les mateixes clàusules que els signats amb propietaris del sector els dies 12, 13 i 15 de 
desembre de 2005, ratificats per acord del Ple de 26 de gener de 2006, i sense perjudici de les 
addendes que no impliquin modificació del contingut substantiu del conveni.  
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per catorze  (14) vots a favor (11 PSC, 
2 PPC i 1 IC-EV-IG), tres (3) en contra (Sr. Grau i Sra. Blanco d’EUiA, i Sr. Reyes d’ERC), i 
dues (2) abstencions (CiU), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple (més vots 
afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment- a la sessió 
(19), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local,  i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 

 
---------- 

 
El Sr. Vicente Navarro va fer l’explicació inicial de la proposta, indicant que es 
tractava de delegar en la Junta de Govern l’aprovació o ratificació dels convenis que 
es podrien subscriure entre l’Ajuntament de Gavà i els propietaris del Pla de Ponent, 
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entenent per aquests aquells propietaris que no van subscriure els convenis els dies 12, 
13 i 15 de mes de desembre, afegint que en tot cas aquests nous convenis sempre es 
signarien amb les mateixes condicions en que es van signar els anteriors convenis els 
dies indicats.  
 
Seguidament va fer ús de la paraula el Sr. Dalmau, en nom de CiU, indicant que el seu 
grup s’abstindria en aquesta qüestió, atès que en el seu moment ja es van signar trenta 
vuit convenis, la qual cosa representava aproximadament un 95 % de la propietat. En 
qualsevol cas, encara que només es tractés de l’equivalent a un 5 % del total de la 
propietat, i encara que es digués que no hi haurien modificacions pel que feia al seu 
contingut, llevat de qüestions molt puntuals que no tindrien cap mena de 
transcendència, el Sr. Dalmau va dir que el cert era que es treia del ple el coneixement 
d’aquests darrers convenis pendents, fet aquest que no acabaven de compartir.  

 
De la seva banda el Sr. Jaume Grau, en nom d’EUiA, va manifestar que votarien en 
contra de la proposta, atès que com era prou conegut, no estaven d’acord amb el fons 
de la qüestió, de tal com s’havia concebut el Pla de Ponent, per motius que havien 
explicat ja en multitud d’ocasions; i també per què  estaven en desacord amb el fet de 
delegar aquest tipus de convenis tant importants en la Junta de Govern, indicant en 
aquest sentit que la ratificació d’aquests convenis hauria de romandre en el ple.  

 
Per la seva part el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va dir que estava totalment 
d’acord amb l’anterior intervenció del grup d’EUiA, indicant a aquests efectes que el 
seu grup entenia que, d’entrada, el fet de treure del ple competències de les poques 
que li quedaven, no li semblava raonable, i a més, com també era prou conegut, ERC 
no estava d’acord amb el Pla de Ponent.  

 
Finalment el Sr. José Antonio Sáez, en nom del PPC, va manifestar que el seu grup 
donaria suport a la proposta, si bé va demanar que tant bon punt s’hagués procedit a la 
signatura dels convenis, se’ls facilités còpia dels mateixos. 

 
----------- 

Es va incorporar el Sr. Dídac Pestaña 
------------- 

 
7 - DONAR COMPTE DE LA LIQUIDACIO DEL PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT, 
PATRONAT DE SERVEIS COMUNITARIS, PATRONAT MUNICIPAL D’ESPORTS, 
INSTITUT MUNICIPAL DE GESTIÓ DEL PATRIMONI CULTURAL I NATURAL 

I DE L’IMPAC - ANY 2005 
 

Donar-se per assabentat, segons el que disposa l’article 193.4 del Real Decreto Legislativo 
2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley Reguladora de las 
Haciendas Locales, del Decret de l’Alcaldia de data 10 de març de 2006 pel que s’aprova la 
Liquidació de l’Ajuntament, Patronat de Serveis Comunitaris, Patronat Municipal d’Esports, 
Institut Municipal de Gestió del Patrimoni Cultural i Natural i de l’IMPAC, l’estructura de la 
qual és la següent: 
 
PRESSUPOST DE L'ENTITAT. 
 
1. Drets pendents de cobrament a 31/12/05 6.314.572,16  
    Obligacions pendents de pagament a 31/12/05 5.533.367,99  
2. Resultat pressupostari ajustat 1.116.756,80 
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3. Romanents de crèdit  6.732.102,21 
4. Romanents de tresoreria per a despeses generals  560.984,91 
 
PRESSUPOSTOS DELS ORGANISMES AUTÒNOMS 
 
PATRONAT DE SERVEIS COMUNITARIS 
 
1. Drets pendents de cobrament a 31/12/05 467.408,41 
 Obligacions pendents de pagament a 31/12/05 391.279,91 
2. Resultat pressupostari ajustat 51.281,71  
3. Romanents de crèdit  67.031,29 
4. Romanent de tresoreria per a despeses generals  51.081,71 
 
PATRONAT MUNICIPAL D’ESPORTS 
 
1. Drets pendents de cobrament a 31/12/05 98.706,85 
    Obligacions pendents de pagament a 31/12/05 227.371,26 
2. Resultat pressupostari ajustat 6.161,60 
3. Romanents de crèdit: 42.932,20 
4. Romanent de tresoreria per a despeses generals  6.248,37 
 
INSTITUT MUNICIPAL DE GESTIÓ DEL PATRIMONI CULTURAL I NATURAL 
 
1. Drets pendents de cobrament a 31/12/05 59.607,01 
    Obligacions pendents de pagament a 31/12/05 96.172,60 
2. Resultat pressupostari ajustat 21.277,75 
3. Romanents de crèdit  19.605,73 
4. Romanent de tresoreria per a despeses generals  25.194,04 
 
INSTITUT MUNICIPAL PER A LA PROMOCIÓ I ACTIVACIÓ DE LA CIUTAT « IMPAC » 
 
1. Drets pendents de cobrament a 31/12/05 262.845,26 
    Obligacions pendents de pagament a 31/12/05 136.545,10 
2. Resultat pressupostari ajustat 101.313,69 
3. Romanents de crèdit  68.120,89 
4. Romanent de tresoreria per a despeses generals  105.052,26 

 
---------- 

 
El Sr. Víctor Carnero va fer una explicació detallada d’aquest punt de l’ordre del dia, 
indicant que després d’haver-se aprovat per l’Alcaldia, en data 10 de març de 2006, la 
liquidació del Pressupost de l’Ajuntament i dels seus Organismes Autònoms, 
corresponent a l’exercici 2005, i a més, en compliment d’allò previst a l’article 193.4 
del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la 
Llei reguladora de les Hisendes Locals, s’havia de donar compte de la liquidació 
referida al Ple de la Corporació, en la primera sessió que es portés a terme. Per això, 
va dir el Sr. Víctor Carnero, vistos els informes que constaven a l’expedient i la resta 
de la documentació, justificativa de les liquidacions aprovades, es donava compte al 
Ple de l’Ajuntament de l’aprovació de la liquidació dels pressupostos corresponents a 
l’exercici 2005. A continuació, va explicar les grans magnituds que es desprenien de 
la liquidació del pressupost definitiu, assenyalant en aquest sentit que l’Ajuntament 
presentava un resultat positiu amb un romanent de tresoreria per a despeses generals 
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de 560.984,91 €; que el Patronat de Serveis Comunitaris presentava una liquidació 
positiva amb un romanent de tresoreria per a despeses generals de 51.081,71 €; així 
mateix, que el Patronat Municipal d’Esports tenia un romanent de tresoreria per a 
despeses generals de 6.248,37 €, que l’ Institut Municipal de Gestió del Patrimoni 
Cultural i Natural presentava un romanent de tresoreria per a despeses generals de 
25.194,04 €, i que l’Institut municipal per a la Promoció i Activació de la Ciutat 
(IMPAC) presentava també una liquidació positiva amb un romanent de tresoreria per 
a despeses generals de 105.052,26 €. D’altra banda, i pel que feia referència al 
pressupost de l’Ajuntament, el Sr. Carnero va dir que els drets reconeguts havien estat 
superiors a les obligacions reconegudes, generant un estalvi net de 307.649, 63 €, 
resultat de la contenció en les despeses, però també de la gestió dels majors ingressos. 
Finalment, el Sr. Carnero va manifestar que com els senyors i senyores regidores ja 
coneixien, una vegada confeccionada la liquidació del pressupost i donada compte de 
la mateixa al Ple, començava el tràmit que iniciava el procés d’elaboració del Compte 
General de 2005, que havia de formar-se per la Intervenció i que s’havia de sotmetre a 
informe de la Comissió Especial de Comptes de la Corporació i a la posterior 
aprovació per part del Ple Municipal.  
 
De la seva banda el Sr. Jaume Grau, en nom d’EUiA, va manifestar que curiosament, 
des de feia tres anys, l’equip de govern no feia tanta insistència en el superàvit, 
indicant que en realitat era normal que no fos així, ja que si bé era cert que l’any 2005 
hi va haver un excedent pressupostari a l’ajuntament, també era cert que aquest 
superàvit va ser degut, entre d’altres coses, a un endarreriment de les inversions, que 
estava al voltant dels 4 milions d’euros, i també a altres factors, com per exemple que 
l’equip de govern havia pressupostat 550.000 € de recaptació per multes, quan el cert 
era que se n’havien recaptat 1.200.000 €. D’altra banda, el Sr. Grau va fer esment del 
fet de que hi havia una quantitat significativa de diners que havia d’haver entrat a 
l’Ajuntament, però que finalment no havia estat així, com per exemple, la quantitat de 
1.250.000 € provenints de la Diputació per subvencionar actuacions en matèria de 
cultura, com era el cas de l’auditori Joan Maragall, però que encara no s’havien rebut, 
com a conseqüència del fet que encara no s’havien endegat les obres, o s’havien 
endarrerit, o el fet de diverses actuacions de reforma de carrers o d’escoles que, no 
s’havien pogut justificar, i per tant, encara no s’havien cobrat els ajuts i subvencions 
de la Generalitat, afegint en aquest sentit que es podria fer un llistat molt ampli 
d’actuacions que l’equip de govern s’havia compromès a fer, però que encara no 
s’havien portat a terme, la qual cosa era expressiva de la manca d’eficàcia del govern 
municipal en alguns aspectes. D’altra banda, va manifestar també que pel que feia a 
les despeses, en algun cas, com per exemple els plans d’ocupació, va dir que només 
s’havia arribat a executar un 34 %; afegint que aquest fet es podia detectar també en 
moltes altres partides, que havien quedat per sota de la seva execució prevista. En 
definitiva doncs, el balanç econòmic que es podia fer des de la perspectiva d’EUiA, 
més enllà de la qüestió de l’endeutament, i més enllà també de que algunes actuacions 
de caràcter marcadament social, absolutament necessàries, no s’acabaven d’afrontar 
mai, no era del tot satisfactori, i en alguns aspectes, una mica decebedor, desitjant de 
no trobar-se amb una portada del Bruguers dient que l’Ajuntament de Gavà havia 
tornat a tenir superàvit, quan era ben cert que hi havia tot un conjunt de dèficits, i a 
més, un conjunt d’actuacions que havien quedat endarrerides.   
 
De la seva banda el Sr. Josep Mª Dalmau, en nom de CiU, va manifestar que aquest 
punt de l’ordre del dia només tenia per objecte donar compte de la liquidació del 
pressupost, i que a l’hora de la veritat, el debat es produiria en el moment de sotmetre 
a informe de la Comissió Especial de Comptes i a l’aprovació del ple el Compte 
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General del 2005, raó per la qual el Sr. Dalmau va indicar que el seu grup prenia el 
compromís de exposar críticament en aquell moment l’opinió del grup de CiU.  
 
Per la seva part el Sr. Sergi Engli, en nom del PPC, va manifestar que si s’examinaven 
amb una mica d’atenció els comptes municipals, es podia comprovar que no tenien res 
a veure amb el pressupost inicial, i que, partint d’aquesta dada, sobraven les paraules. 
 
Finalment va tornar a fer ús de la paraula el Sr. Víctor Carnero, el qual va indicar que 
en cara que aquest punt de l’ordre del dia tenia com a finalitat donar compte de la 
liquidació del pressupost, i no precisament entrar a debatre sobre les partides, va dir 
que volia fer algunes precisions en relació a l’anterior intervenció del Sr. Grau. Així, 
en aquest sentit, va assenyalar que, d’entrada, no es perdia cap subvenció, sinó que el 
dret reconegut. Per criteris de comptabilitat, s’havia de reflectir en l’any en que 
s’havia d’imputar, de tal manera que, per exemple, com succeïa en el cas dels plans 
d’ocupació, que duraven més de sis mesos i que per tant, abastaven dos exercicis 
pressupostaris, l’ingrés es produiria en un 100 %, però com a conseqüència d’un 
criteri de caràcter comptable, el dret reconegut es produïa en l’exercici en que es 
pagava, i per tant, aquell es trobava a cavall entre el 2005 i el 2006. D’aquí que 
aquesta part del pressupost es passés, via decret, a l’exercici del 2006, de la mateixa 
manera que en el cas d’aquelles aportacions que via subvenció finançaven programes 
plurianuals d’inversió, i que es realitzaven al llarg del mandat, hi havia la previsió 
d’ingrés i el compromís de les administracions de complir-lo, però que com a criteri 
de comptabilitat, es reflectia com a dret reconegut i obligació de pagament  en 
l’exercici. En aquest sentit, va dir que la quantitat d’1.250.000 €, destinada a finançar 
la remodelació de l’auditori Joan Maragall, passaria a l’exercici de 2006, durant el 
qual es preveia que s’aprovarien les liquidacions i se’n podria donar compte a la 
Diputació.  

 
---------- 

Es va incorporar el Sr. Josep Llobet 
---------- 

 
8 - CREDITS PER AL FINANÇAMENT DE LES INVERSIONS   

DEL PRESSUPOST  DE L’ANY 2006 
 
PRIMER.- Contractar amb les següents entitats  un préstec amb les quanties que es detallen per 
a completar la xifra de 4.714.000.- Euros , destinat a finançar aquelles actuacions o projectes 
d’inversió contemplades dintre del Pressupost General de la Corporació, aprovant les 
formalitzacions  dels mateixos: 
 
DEXIA SABADELL BANCO LOCAL S.A.   2.000.000.- € 
BANCO BILBAO VIZCAYA ARGENTARIA S.A.  1.357.000.- € 
CAJA MADRID     1.357.000.- € 
 
SEGON.- Aprovar els contractes de préstecs que els regulen i que consten en l’expedient, les 
condicions dels quals son les següents: 
 
 DEXIA SABADELL BANCO LOCAL S.A. 

- Import : 2.000.000.- Euros 
- Tipus d’interès: EURIBOR trimestral + 0,0475 % 
- Comissions: exempt 
- Carència d’amortització: 2 anys 
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- Termini d’amortització: 20 anys 
- Liquidació d’interessos i amortització : trimestrals 

 
BANCO BILBAO VIZCAYA ARGENTARIA S.A. 
- Import : 1.357.000.- Euros 
- Tipus d’interès: EURIBOR trimestral + 0,09 % 
- Comissions: exempt 
- Carència d’amortització: 2 anys 
- Termini d’amortització: 20 anys 
- Liquidació d’interessos i amortització : trimestrals 
 
CAJA MADRID 
-  Import : 1.357.000.- Euros 
- Tipus d’interès: EURIBOR trimestral + 0,09 % 
- Comissions: exempt 
- Carència d’amortització: 2 anys 
- Termini d’amortització: 20 anys 
- Liquidació d’interessos i amortització : trimestrals 
 

TERCER.- Afectar com a garantia específica d’aquesta operació, si escau,  la participació 
municipal en els tributs de l’Estat, en part proporcional que correspongui.  
 
QUART.- Autoritzar el senyor alcalde o persona en qui delegui per a resoldre quantes 
incidències poguessin plantejar-se; firmar els documents necessaris; formalitzar les oportunes 
operacions  de préstec, i percebre els capitals dels mateixos. 
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per dotze  (13) vots a favor (12 PSC i 1 
IC-EV-IG), cinc (6) en contra (Srs. Llobet, Sáez i Engli del PPC, Sr. Grau i Sra. Blanco 
d’EUiA, i Sr. Reyes d’ERC), i dues (2) abstencions (CiU), donant-se per tant el vot favorable de 
la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –
en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 

---------- 
 

El Sr. Víctor Carnero va fer ús de la paraula, indicant que el que es proposava era 
contractar amb les següents entitats, DEXIA SABADELL BANCO LOCAL S.A., 
BANCO BILBAO VIZCAYA ARGENTARIA S.A i CAJA MADRID, un préstec 
amb les quanties que es detallaven fins a completar la xifra de 4.714.000 €, destinats a 
finançar en part  aquelles actuacions o projectes d’inversió contemplades dintre del 
Pressupost General de la Corporació per a l’exercici 2006 i amb les condicions que 
figuraven a l’ordre del dia.    
 
A continuació el Sr. Jaume Grau, en nom d’EUiA, va dir que votarien en contra de la 
proposta, atès que es tractava de préstecs per al finançament d’inversions previstes en 
un pressupost respecte del qual també hi estaven en desacord. 
 
De la seva banda el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va dir que si una persona, 
sense necessitat de ser un expert comptable, fes una comparança entre els punts 7 i 8, 
podria arribar a una idea bastant evident, ja que mentre en el punt núm. 7 teníem uns 
fantàstics superàvits, en canvi, en el punt núm. 8, l’ajuntament precisava endeutar-se 
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per tal de poder finançar el pla d’inversions. En aquest sentit doncs, tot i que ERC mai 
n’havia fet un casus belli de la qüestió de l’endeutament, el Sr. Reyes va dir que el fet 
anterior semblava prou significatiu, ja que d’entrada, semblava que hi havia una 
veritable voluntat en poder demostrar, fos com fos, que en cadascuna de les empreses i 
societats municipals hi havia superàvit, quan la realitat ens mostrava que l’Ajuntament 
de Gavà no només havia d’endeutar-se, sinó que, a més, ho havia de fer per un termini 
de vint anys. En qualsevol cas, i amb independència del fet que ja en el seu moment, 
ERC no havia estat d’acord amb l’estructura del pressupost, el cert era que la 
discordança existent entre els punts 7 i 8 de l’ordre del dia portava al seu grup a votar 
en contra de la proposta presentada.  
 
Per la seva part, el Sr. Josep Mª Dalmau, en nom de CiU, va recordar també que en el 
seu dia havien votat en contra del pressupost, i que a més, havien estat especialment 
crítics. Tanmateix, va dir el Sr. Dalmau, va dir que en aquesta ocasió no votarien en 
contra de la proposta, no per què no seguissin pensant el mateix respecte del 
pressupost, sinó per què consideraven que els diners que es demanaven feien falta per 
a la vianalització de la Rambla, pel Parc Arqueològic, pel finançament de les 
inversions de PRESEC, etc. , indicant en aquest sentit que CiU no volia paralitzar cap 
d’aquestes actuacions que, a l’hora de la veritat, haurien de beneficiar a tots els 
gavanencs. Per això doncs, tot i la disconformitat del seu grup amb el pressupost, com 
abans ja havia indicat, el cert era que CiU s’abstindria, atès que no tenia cap voluntat 
de paralitzar o ralentitzar el creixement de la nostra ciutat. 
 
D’altra banda el Sr. Sergi Engli, en nom del PPC, va dir que el seu grup votaria en 
contra de la proposta, indicant a aquests efectes que de la mateixa manera que ja en el 
seu moment va votar en contra del pressupost, atacant directament la línia de les 
inversions, per què consideraven que les inversions no estaven ben plantejades, ni 
tampoc l’endeutament previst, ara tampoc podien votar a favor d’aquest endeutament. 
A més, el Sr. Engli va dir que els cridava molt l’atenció el fet de que els terminis 
d’amortització s’allarguessin cada vegada més, fet aquest que reflectia l’existència 
d’un problema. En darrer terme, el Sr. Engli va assenyalar que la carència 
d’amortització fos de dos anys, era un fet bastant sorprenent, indicant en aquest sentit 
que molt probablement d’aquí dos anys ens podríem trobar amb sorpreses. Certament, 
va indicar el Sr. Engli, restaven encara dos anys per què l’equip de govern podés 
presentar uns excedents de tresoreria fantàstics, però la realitat no era aquesta. En 
qualsevol cas però, el Sr. Engli va dir que la negativa del seu grup a donar suport a la 
proposta no s’hauria d’entendre com que el PPC no volgués inversions a Gavà, sinó 
que, més aviat el contrari, amb el que estaven en desacord era amb la manera de 
plantejar aquestes inversions.  
 
Finalment, el Sr. Víctor Carnero va manifestar que el debat sobre l’endeutament es 
produïa cíclicament, cada vegada que es debatia sobre el pressupost, el compte 
general, etc., i en aquest sentit, va dir que l’equip de govern respectava les diferents 
opinions que mantenien els grups municipals envers aquesta qüestió. Això no obstant, 
el Sr. Carnero va dir que el programa d’inversions era una prioritat per a l’equip de 
govern, a l’igual que per altres grups municipals, afegint que les inversions previstes 
dins de l’exercici i dins de la capacitat financera de l’ajuntament, eren les que la ciutat 
demanava en aquests moments, i que per tal de finançar-les correctament, calia acudir 
a l’endeutament. En aquest sentit, el Sr. Víctor Carnero va dir que amb la liquidació 
que avui es presentava, a 31 de desembre, el ratio d’endeutament de l’Ajuntament de 
Gavà seria del 55 %, sobre un ratio legal màxim del 110 %, la qual cosa significava 
que l’Ajuntament de Gavà disposava encara d’un marge d’endeutament força 
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considerable, sinó que, a més, el veritablement important respecte de la salut financera 
d’un ajuntament, era la capacitat financera de que es podia disposar per a fer front a 
aquest endeutament, és a dir, a les amortitzacions i interessos, i en aquest sentit, el Sr. 
Carnero va indicar que l’Ajuntament de Gavà gaudia d’una salut financera molt bona 
per tal de poder mantenir el ritme d’inversions actual.  
 

 
 

PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ 
DELS ÒRGANS DE GOVERN 

 
 
 

PRECS I PREGUNTES 
 

En el torn de Precs i Preguntes, com que no  hi havia cap una pregunta formulada durant la 
passada sessió ordinària que encara restés per contestar, es va procedir directament a contestar 
els precs o preguntes que, prèviament i per escrit presentat més de vint i quatre hores 
d’antelació, havien estat formulades pel diferents regidors o grups amb municipals. Tot seguit es 
reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions formulades i de les corresponents 
respostes. 
 
El primer Grup Municipal a qui el Sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el Grup Popular.  
 
Efectivament, el regidor i portaveu d'aquest grup, Sr. Josep Llobet va exposar que el passat 10 
de febrer de 2006 s’havia signat el Pacte per a l’ocupació, el desenvolupament econòmic i la 
cohesió social de la comarca del Baix Llobregat pels representants de les següents entitats: 
Consell Comarcal del Baix Llobregat, Confederació d’Empresaris del Baix Llobregat, PIMEC 
Baix Llobregat, CCOO Baix Llobregat i UGT Baix Llobregat. A més de les mesures que es 
proposen, va dir el Sr. Llobet, en aquest Pacte també figuren uns eixos d’actuació com són: 1. 
Avançar en la integració dels àmbits urbanístic i de promoció econòmica. 2. Establir centres de 
referència comarcal i metropolitana en la prestació de serveis de promoció econòmica i 
ocupació. 3. Aprofundir en les oportunitats generades per la Societat del Coneixement. 4. 
Establir les bases per a la millora de la qualitat en l’ocupació. 5. Proporcionar una dimensió 
comarcal a la planificació i organització dels serveis a les persones i les famílies.  6. Contribuir 
al desenvolupament i a la integració de les activitats turístiques i de lleure. Aquest Pacte preveu, 
al seu punt 6è, que les administracions locals podran col·laborar mitjançant la seva adhesió i 
vinculació presentant a la Comissió de Seguiment del Pacte els seus plans d’actuació dins del 
marc i objectius que aquest estableix. Atenent, va dir finalment el regidor del PPC, que 
l’Ajuntament de Gavà ha de jugar un paper important pel que fa al desenvolupament econòmic, 
la cohesió social i l’ocupació, no només al nostre municipi, sinó també com a part integrant de 
la comarca del Baix Llobregat, el PPC prega l’elaboració de plans operatius d’actuació dins del 
marc i objectius que estableix el Pacte per tal d’optar a l’adhesió. 
 
Per part de l'Equip de Govern va contestar  la Sra. Maria Teresa Torrents  dient que estaven 
assabentats de l’existència del Pacte per a l’Ocupació, el desenvolupament econòmic i la 
cohesió social de la comarca, signat el 10 de febrer passat. És – va afegir la regidora - un 
compromís per millorar la competitivitat de la comarca, per millorar la qualitat de l’ocupació i 
augmentar la cohesió social de la comarca, que signen el Consell Comarcal, les organitzacions 
sindicals i empresarials de la comarca. Aquest Pacte és un referent polític que estableix unes 
línies de treball, és el marc d’actuació que després es concreta al Pacte Territorial per al 
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Desenvolupament Econòmic i l’Ocupació de la comarca del Baix Llobregat, integrat pels 
Ajuntaments de la comarca (entre ells l’Ajuntament de Gavà), el Consell Comarcal, les 
organitzacions patronals, les sindicals i entitats socials. El Pacte Territorial permet dissenyar i 
planificar el conjunt de polítiques actives d’ocupació i les estratègies de desenvolupament local, 
de forma coordinada i consensuada pel conjunt d’agents que actuen al territori. Estudiarem – 
digué finalment - si hem de presentar un pla operatiu per a l’adhesió al Pacte per a l’Ocupació, 
el desenvolupament econòmic i la cohesió social de la comarca, ja que som membres del Pacte 
Territorial.  
 
En un segon prec, mitjançant en aquest cas el Sr. José Antonio Sáez , s’exposava que atès que 
les actuacions recollides al Pla de millora de barris al barri d’Ausiàs March es limiten a 
l’adequació del pàrking i la semaforització a l’Av. Joan Carles I, l’adequació de l’accés dels 
camions de bombers al barri i les actuacions genèriques en l’arbrat; atenent al precari estat de 
manteniment del barri i davant evidències simptomàtiques de deixadesa per part dels serveis 
municipals com són: el terra de les zones infantils estès per les voreres, les pintades, el desgast 
del reduït mobiliari urbà existent, la falta de rec de les zones verdes i vegetació que creix de 
forma exuberant en altres punts, la falta d’il·luminació del carreró paral·lel al C/ de la Pau que 
genera un més que probable “punt negre” durant les nits... entre altres deficiències, i davant la 
necessitat d’oferir remodel·lacions i millores relacionades amb equipaments i mobiliari urbà 
(jocs infantils, jardineria, espais cívics...); davant les queixes i denúncies de veïns del barri per 
casos d’incivisme provocats per un nombre molt reduït de veïns als qui la policia no sembla 
poder tenir controlats i que arriba al punt de que els propis efectius policials accedeixin amb 
incomoditat al barri quan són requerits per temes com el soroll, l’aparcament caòtic i actuacions 
delictives; i atenent a l’augment de població immigrant al barri i davant la sospita generalitzada 
de que es poden venir produint situacions irregulars relacionades amb el fet migratori, com són 
els abusos en l’habitatge, que repercuteixen greument en la convivència dels veïns i en la 
dignitat dels propis afectats, el PPC pregava l’elaboració d’un pla de xoc, de reforç i/o 
complementari a les actuacions del Pla de millora de barris, que millori integralment la situació 
de deixadesa del barri tot recollint les necessitats exposades, a més a més de les que puguin 
proposar els veïns i les que l’Equip de Govern pugui detectar. 
 
Va contestar el Tinent d’Alcalde Sr. José Obispo  dient que l’ equip de govern que, una vegada 
més el Grup Municipal del PP exagerava i magnificava unes possibles deficiències que en cap 
cas atenen a la realitat del barri de Ausias March.  L'Equip de Govern – va dir el Sr. Obispo - 
està, permanentment, en contacte amb els agents socials del Barri, estudiant i col·laborant amb 
totes i cadascuna de les demandes que se'ns plantegen, i els puc assegurar que en cap d'aquestes 
converses han expressat el dramatisme que vostès exposen en la seva pregunta. Prova d'això és 
que les accions que es van a desenvolupar dintre del Programa de Millora de Barris han estat 
consensuades amb l'Associació de Veïns i que moltes de les accions que vostès citen ja estan 
recollides en aquest Programa, com el canvi de bancs, la millora de jocs i la col·locació de 
paviment continu en les zones infantils o la reparació i el repintado dels paviments dels espais 
públics, amb una important inversió econòmica. Pel que, en absolut, coincideixo amb vostès 
quan manifesten que hi ha una deixadesa en el barri. Quant als possibles casos de incivisme, no 
sabem si per tenir controlats a uns veïns per “actes incívics” com vostès diuen, es refereixen a 
prohibir que circulin pels carrers. El que és cert és que en un Estat de Dret com, els recordo, és 
Espanya, els ciutadans a més de deures també tenen drets i la policia és garant d'ells. Poden tenir 
per segur que la Policia Municipal no té cap problema a actuar d'acord a la Llei ni en aquest 
Barri ni en cap altre. I per descomptat sap distingir entre actes de incivisme, problemes 
d'aparcament i actes delictius, donant a cada cas la resposta adequada. En matèria social, el barri 
de Ausias March es troba inclòs en l'àmbit de treball del EBASP Oest. Les necessitats socials 
que es manifesten són tractades i treballades amb l'adequació que a cadascuna li correspon. 
També cal destacar el treball realitzat en el marc del Pla d'Absentisme escolar de la ciutat, en el 
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qual estan implicats tots els agents educatius i serveis municipals. D'altra banda, i d'acord amb 
l'associació de veïns es treballa en la formació i l'oci de veïns i veïnes dintre del programa 
“Embulla’t”, així com també en la formació de les noves tecnologies en el marc del programa 
“No et Quedis Despenja’t”. Per tant, abans de res l'anteriorment exposat, l'Equip de Govern no 
creu necessari un Pla de xoc perquè ja s'està actuant en totes aquelles accions considerades 
necessàries en el barri.  
 
En un altre, també del PPC  i signat pel Sr. Sáez,  i davant –deia - les queixes rebudes d’alguns 
veïns del barri de Les Bòbiles referents al estat general de neteja de l’Av. Joan Carles I, a la 
situació de deteriorament en que es troben les zones de jocs infantils (amb lloses aixecades i 
amb el conseqüent perill per la canalla) i la necessitat de dotar a aquesta avinguda dels medis 
necessaris per disminuir la velocitat del trànsit rodat degut al risc en que es troben els veïns de 
la zona per l’elevat nombre de cotxes que hi circulen, es pregava que l’equip de govern adopti 
les mesures necessàries per solucionar aquestes deficiències pel que fa a neteja viària i els jocs 
infantils, així com per elevar els passos de vianants o els mecanismes que considerin oportuns a 
l’Av. Joan Carles I per disminuir la velocitat del trànsit. 
     
Va contestar també aquest prec del PPC el Sr. Obispo dient que els serveis de neteja viària que 
actualment estan destinats a la zona de l’Avinguda de Joan Carles I asseguren, de forma 
habitual, un bon nivell de neteja de la zona. Això no obstant, va afegir el Tinent d’alcalde, 
aquests serveis es veuran reforçats properament amb l’adquisició d’una altra escombradora 
mecànica que permetrà incrementar el nombre d’actuacions al llarg del dia. D’altra banda, i en 
relació a l’estat de conservació de la zona de jocs infantils, cal comentar que des de finals de 
2005 es ve realitzant una campanya de renovació i millora de les àrees infantils de la ciutat, la 
qual preveu, entre d’altres, diverses actuacions de manteniment a les dues àrees de jocs situades 
a l’Avinguda de Joan Carles I  Per a reduir la velocitat s’ha adoptat el criteri, com vostè sap, 
d’instal·lar un radar mòbil a la ciutat i el resultat que s’està obtenint és la reducció de l’excés de 
velocitat als nostres carrers. Amb això – digué finalment - s’intenta sancionar, únicament, a 
l’infractor i no com succeeix amb els pas elevats castigar a tots el ciutadans. Dels controls que 
s’han fet al mes de març han estat detectats 6 vehicles amb velocitat superior a la permesa, dels 
milers de vehicles que circulen cada dia per aquesta via.  
  
Novament el Sr. Llobet va intervenir, en relació a les obres del Pla de la Rambla, que – va dir - 
han provocat l’aixecament de tota la pavimentació de la via minvant de forma considerable el 
volum de persones que hi circulaven. Davant que els accessos als immobles es veuen dificultats 
– per motius comprensibles – i que les molèsties s’allargaran encara uns quants mesos mentre 
durin les obres, i atenent que l’activitat econòmica s’ha vist afectada per les molèsties que es 
deriven de les obres que provoquen la disminució de clientela, el regidor del PPC va preguntar: 
Quines mesures econòmiques pretén prendre l’Equip de Govern per tal de compensar la 
disminució de clientela que està patint l’activitat econòmica de la zona, no només de la Rambla 
sinó de les zones properes també afectades?, i Quines mesures econòmiques pretén prendre 
l’Equip de Govern per compensar especialment al sector restaurador de la zona, concretament 
pel que fa a la instal·lació de terrasses al carrer de cara a l’estiu? 
  
Va contestar per l'Equip de Govern el Sr. Maniega  dient que els causava certa estranyesa que, 
de manera reiterada, sigui per un grup polític o per un altre, se'ls preguntés sobre aquesta 
qüestió. Per això, tornaven a contestar amb els mateixos arguments que en anteriors ocasions. 
És a dir, seria una injustícia, un greuge comparatiu – va dir el Sr. Maniega - promoure 
compensacions econòmiques en unes obres i no en unes altres amb un impacte similar, com per 
exemple les ques van permetre crear la Illa de Vianants. He de dir-los també que, creiem, 
humilment, que aquestes obres permetran una renovació de la Rambla  en la qual tota la ciutat 
guanyarà. Els ciutadans en general, perquè podran passejar tranquil·lament per ella sense 
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barreres o dificultats per accedir a la seva oferta comercial; els residents, perquè viuran en un 
espai amb més qualitat urbana i amb menys contaminació acústica. I els comerços i sector de 
restauradors perquè creiem que aquesta millora constituirà un revulsiu perquè la Rambla torni a 
ser la Rambla de sempre, que torni a tenir la centralidad que històricament havia tingut. I ja que 
parlem en termes econòmics, deixin-me que els digui – va dir  finalment - que creiem que 
aquesta és la plusvàlua més important que va a generar aquestes obres. Que la Rambla torni ser 
un espai central a Gavà. 
 
Finalment, el Sr. Sergio Engli, també en nom del Grup Municipal del PPC, digué que degut al 
problemes de circulació, aparcament i accés als immobles que s’han produït arran de la 
planificació inadequada de l’asfaltat conjunt dels carrers compresos entre Fortià Casanova i Vilà 
i Vilà, havia de preguntar: És conscient l’Equip de Govern dels problemes derivats d’aquesta 
planificació?. Considera l’Equip de Govern que la millor manera d’afavorir la normalitat de la 
circulació i garantir l’accés dels usuaris és asfaltar conjuntament tots els carrers abans 
esmentats, tenint en compte les incomoditats que ja generen les obres a la Rambla?. Pensen dur 
a terme el mateix procediment per pintar les marques vials i reinstal·lar els contenidors de 
brossa? 
 
Va contestar el Sr. José Obispo  dient  que l’equip de govern no tenia cap constància de 
problemes derivats de la pavimentació dels carrers compresos entre Fortià Casanova i Vilà i 
Vilà, ens al contrari, els possibles inconvenients (per altra banda impossibles d’evitar) han estat  
menors ja que – va dir el Tinent d’Alcalde - els treballs s’han fet de forma coordinada i 
unificada, de forma que les obres es van fer amb una gran celeritat i sense provocar molèsties 
afegides que no fossin totalment imprescindibles per a la seva execució. No obstant això, encara 
que és cert que puntualment ha d’ haver alguna incomoditat per els veïns afectats, cal reconèixer 
que la voluntat de l’equip de govern es millorar la ciutat i que la incomoditat d’un dia es 
trasllada al benefici d’aquesta millora durant molts anys. Per altra banda indicar-li que 
immediatament desprès, lògicament, està programat el repintat de la senyalització horitzontal i 
recol·locació dels contenidors. Concretament aquestes tasques s’estan portam a terme entre avui 
dia 30 i demà, garantint, en tot moment, les molèsties mínimes possibles. Finalment recordar-li 
que les Rambles, ara, estan tallades al trànsit per obres, però que  quedaran en aquesta situació 
indefinidament. Com vostè ja coneix – digué finalment- existeixen alternatives a la Rambla de 
forma que no es generà cap caos circulatori com, reiteradament, el seu grup vol fer creure.   
 
Acabat el torn corresponent al PPC, es va iniciar el torn d' EUiA. 
 
I així la Sra. Emma Blanco, en un primera intervenció, va donar començar recordant que 
l’Ajuntament de Gavà acabava de posar en marxa la campanya “No et quedis despenja’t” 
relacionada amb l’accés a les noves tecnologies de la informació i el coneixement, i que el Pla 
Director de la Societat del Coneixement ja contemplava en un dels seus eixos, les accions 
adreçades a evitar i prevenir la fractura digital. El cert és – va dir el regidor - que en els darrers 
anys l’Ajuntament de Gavà ha destinat molt pocs recursos a accions en aquest sentit. Amb 
l’actual campanya, això comença a canviar. Tanmateix, el principal problema per a evitar la 
fractura digital continua sent les dificultats que tenen amplis sectors socials per a accedir a 
aquestes tecnologies, bàsicament les classes populars amb menys nivell socioeconòmic. Per a 
aquestes persones i famílies, és necessari apropar-los les tecnologies de la informació i el 
coneixement (TIC), cosa que pretén la campanya.  El dèficit que té la campanya és, d’una 
banda, la limitació de punts d’accés a ordinadors amb connexió a internet. Existeixen barris 
sencers, com Les Colomeres, on no es disposa de cap punt habilitat per a l’accés públic a la 
xarxa i l’ús dels equips informàtics. D’altra banda, les famílies amb menys recursos difícilment 
podran integrar-se en la societat del coneixement si no tenen cap possibilitat de disposar d’un 
equip informàtic a casa seva. Experiències desenvolupades per altres administracions, com ara 
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el Departament d’Universitats, Recerca i Societat de la Informació i les universitats públiques 
de Catalunya (programa PortàTic) demostren que és possible i necessari que l’administració 
destini recursos públics per a facilitar l’adquisició d’equips informàtics a certs sectors socials 
que ho necessiten. En conseqüència, i per tot el que havia exposat, el Sr. Grau, formulant el 
corresponent prec, va sol·licitar: Que l’equip de govern estudiï la possibilitat d’habilitar aules 
d’informàtica de lliure accés i amb connexió a internet als CEIP Salvador Lluch, L’Eramprunyà 
i Marcel·lí Moragas, durant horaris no lectius. I que l’equip de govern estudiï també la 
possibilitat de crear una línia de subvencions anuals per a l’adquisició d’equips informàtics 
bàsics, en conveni amb alguna empresa subministradora, per a persones amb una renda baixa, 
per sota de 3 vegades el PIRMI. 
 
Va respondre el Sr. Maniega dient que, com ja savia compartien  amb el seu grup i amb els de la 
resta d'aquesta Corporació, la voluntat d'avançar en majors quotes de cohesió digital en la nostra 
ciutat. Les noves tecnologies – va dir - deuen tenir una dimensió social, i per tant, les 
Administracions Públiques hem d'impulsar projectes i iniciatives que promoguin la igualtat 
d'oportunitats respecte a la societat del coneixement. Per això – va afegir el Sr. Maniega - hem 
impulsat la campanya “No et quedis despenjat”, una iniciativa pionera a Catalunya quant a 
aquesta dimensió social i territorial de les noves tecnologies, que hem associat a la promoció 
també del programari lliure i en català, a través de la difusió de la CATix. Parlem de tallers 
itinerants en els barris sobre qüestions essencials relacionades amb les tecnologies però també 
de presentar al conjunt de la població els recursos públics que s'ofereixen respecte a noves 
tecnologies. Volem anar més enllà, amb nous projectes que potenciïn aquesta dimensió social de 
les noves tecnologies. Ara bé, respecte la seva proposta, que creiem interessant, hem de dir-li 
que el govern central ja ofereix una línia de suport a l'adquisició d'un “paquet de connexió”, és a 
dir, equipament informàtic, conectivitat de banda ampla i formació bàsica. Es tracta del 
programa “llars connectades” impulsat pel Ministeri d'Indústria, Turisme i Comerç, que permet 
sol·licitar els préstecs per la compra d'un PC i la connexió a Internet per 1000 euros i a interès 0. 
I que, si bé no és exactament la seva proposta si que és una iniciativa existent que millora les 
possibilitats d'adquirir un paquet de connexió. Per tant creiem que l'acció del govern municipal 
deu anar per altres vies. Respecte a la proposta que comenta en centres educatius, creiem – 
digué per acabar - que en aquest cas Generalitat i Ajuntament hem de complementar-nos. Però 
que en el cas concret que vostès esmenten, d'equipament intern d'un centre educatiu, creiem que 
és més aviat un tema l'àmbit d’actuació del qual correspon a l'administració autonòmica. 
 
El mateix Sr. Grau, passant a una altra qüestió, va recordar que  el proper 14 d’abril es 
commemorava el 75 Aniversari de la Proclamació de la II República. Atès – va dir - que el 
Govern de la Generalitat i el govern de l’Estat han decidit endegar una sèrie d’accions per tal de 
declarar l’any 2006 any de la Memòria, posar en marxa el Memorial Democràtic, etc., i atès que 
també per a Gavà la II República és un esdeveniment històric molt important que recuperar, 
recordar i commemorar, el regidor d’EUiA va sol·licitar que el dia 14 d’abril de 2006 onegi la 
bandera republicana als màstils de l’Ajuntament de Gavà, al costat de la resta de banderes 
oficials. 
 
Sobre aquest prec el Sr. Maniega va dir que com ja se sap, la bandera republicana no és la que la 
Constitució descriu com símbol de l'Estat i que per tant, si bé qualsevol ciutadà o grup polític en 
exercici del dret de llibertat d'expressió pot promocionar-la o utilitzar-la, no pot ser el cas en 
espais i recursos la titularitat dels quals i administració correspon a l'Ajuntament, que com 
administració pública que és, ha d'actuar, per imperatiu de l'article 103 de la Constitució, amb 
submissió plena a la llei i al Dret. Respecte i compliment del nostre marc constitucional – va 
afegir - que és perfectament compatible amb la voluntat d'aquest govern municipal per recuperar 
la memòria històrica, per recuperar el memorial democràtic. Però a través del rigor històric, de 
la pedagogia. Per això, a través del Centre d'Història, l'Ajuntament està impulsant la celebració 
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del 75 aniversari de la II República amb una exposició i un cicle de conferències sobre el 
president Lluis Companys. Amb un programa educatiu vinculat al Centre d’Història. Amb 
projectes sobre història oral, amb premis d'investigació i amb iniciatives vinculades a la societat 
civil. Són alguns exemples, però permeti'm, que em detingui, en un acte de recuperació de la 
memòria històrica molt significatiu en un mes com el de març. Em refereixo a l'exposició 
“Séneca Falls”, un segle i mig de moviment internacional de les dones, a la qual si no ho han fet 
ja, els convido que vis itin. Ara bé, que la bandera de l'Estat és la que és, és perquè hi ha una 
constitució que ha estat confirmada per la ciutadania. I vostès saben que la llei diu haurà 
d'onejar en l'exterior i ocupar el lloc preferent en l'interior de tots els edificis i establiments de 
l'Administració central, institucional, autonòmica provincial o insular i municipal de l'Estat. I 
esperem que comprengui que col·locar en els mastelers,al costat de les oficials una altra bandera 
que també representi l'Estat, encara que sigui la d'altra forma d'estat i a títol de memòria 
històrica, pot ser interpretat de moltes maneres, no sempre coincidents amb les quals vostès 
pretén i que li reitero que respectem. Compartim amb vostès tots els antecedents que exposen en 
el seu prec. És voluntat del govern municipal contribuir a la recuperació de la memòria històrica 
del que va significar i el que significa el llegat de la II República, a través d'activitats de com les 
quals impulsa el Centre d'Història. 
 
Novament va demanar la paraula el Sr. Grau,  per breument  dir que agraïa la explicació amplia 
sobre la qüestió plantejada s’havia donat, tan amplia – va dir el Sr. Grau - que anava fins i tot 
més enllà del que estrictament es  demanava.  Afegint que li agradaria que el contingut de la 
contestació es fes arribar als – va dir – milers i milers de regidors i alcaldes que, en els seus 
respectius municipis, havien acordat que onegés la bandera republicana en commemoració del 
75 aniversari de la proclamació de la II República. 
 
El Sr. Alcalde, i el mateix sentit el Sr. Maniega, van respondre que en això consistia 
l’autonomia municipal que recull la CE, de manera que cada municipi adopta les seves 
decisions amb plena autonomia i sota la seva responsabilitat. 
 
Tot seguit, també per part d’EUiA  per bé que en aquesta ocasió la Sra. Emma Blanco, es va 
plantejar finalment com a prec (per aplicació del ROM) un escrit inicialment presentat com a 
proposta de resolució. En aquest escrit, en la part expositiva es deia que Gavà disposa del Pla 
Especial de Protecció i Catàleg del Patrimoni Arquitectònic, el Text Refós del qual va ser 
aprovat per la Comissió d’Urbanisme de Barcelona el 20-10-1999 i per la Comissió de Govern 
de l’Ajuntament del 23-11-1999, com a eina fonamental per a la protecció i millora del 
Patrimoni immoble de la nostra ciutat, segons allò regulat a la legislació urbanística vigent 
(PGM 76) i la Llei del Patrimoni Cultural Català (9/93). L’esmentat Pla Especial i Catàleg 
recull quatre nivells de protecció diferents: Nivell 1: Bé Cultural d’Interès Nacional (BCIN). 
Nivell 2: Bé Cultural d’interès Local (BCIL). Nivell 3: Bé amb Elements d’Interès (BEI). Nivell 
4: Bé amb interès Documental (BID). Atès que, avui, únicament consten amb el nivell de 
protecció 1 dos edificis de tot el patrimoni arquitectònic local: Can Rosés (codi 53) i el Castell 
d’Eramprunyà i ermita de Sant Miquel (codi 57) (tres si tenim en compte l’error a què fem 
referència més endavant: Can Dardena). Atès que, avui, únicament integren el nivell 2 (BCIL) 
nou edificacions: Vil·la Carmen (American Lake), Salvador Lluch, Xemeneia bòbiles, Casa 
Gran, Cas Planes i Crehuet, Can Lluch, Can Ribes, Ermita de Bruguers i Can Amat. Atès que 
els elements inclosos al nivell 3 (BEI) únicament gaudeixen de la protecció que els atorga la 
legislació urbanística i el Pla Especial esmentat, que se’n deriva, i que per tant no existeix una 
garantia total de què són conservats per al patrimoni col·lectiu en les condicions més òptimes. 
Aquest nivell 3 engloba fins a 43 elements arquitectònics. Atès que el nivell 4 només garanteix 
que es preserva un registre documental dels elements arquitectònics que hi estan englobats, 
permetent-se, per tant, la seva destrucció o modificació total. Aquest nivell recull fins a 17 
edificacions o conjunts arquitectònics. I atès que el Patrimoni cultural és un bé amb valor 
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intrínsec per sí mateix, però alhora representa una riquesa potencial en quant a l’atractiu 
turístico-cultural del municipi, i que aquests valors són cada cop més valorats per la ciutadania. 
Considerant que a Gavà disposem d’un ric i variat patrimoni cultural arquitectònic, un patrimoni 
al qual els governs públics tenen el deure de protegir per tal de garantir-ne la pervivència al llarg 
del temps. Atès que Gavà necessita complementar allò aprovat el 1999 amb l’adopció del Pla 
Especial de Protecció i Catàleg del Patrimoni Arquitectònic en el següent sentit: 
 
Nº Nom     
 
5 Antiga Casa de la Vil·la  
Edifici singular, molt lligat a la memòria històrica del que va ser la seu del Consistori local. 
Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al catàleg de BCIL (nivell 2) 
 
6 Parc de Can Lluch   
El parc urbà històric de Gavà, és un dels elements essencials per a concebre el casc antic de 
Gavà. Centre neuràlgic de bona part de la vida cultural de la ciutat durant el segle XX. 
Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al catàleg de BCIL (nivell 2) 
 
13 Mercat Municipal   
Durant dècades, únic mercat municipal de Gavà. Centre de part de la vida comercial del 
municipi, la seva conservació dóna sentit al conjunt arquitectònic del carrer Major, i presideix la 
pròpia Plaça Major.Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al catàleg de BCIL (nivell 2) 
 
14 Casa Safont – Girona   
Un dels edificis més antics del nucli urbà de Gavà que es conserven (s. XVII), la seva gran 
importància recau en el fet que probablement en ell s’hi mantenien els delmes de la Baronia 
d’Eramprunyà, i ha allotjat durant segles part de l’arxiu de la Baronia. Actualment en desús, la 
seva conservació és clau en el manteniment del paisatge del centre de Gavà, així com la 
memòria històrica de la Baronia. Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al catàleg de BCIL 
(nivell 2). 
 
19 Oficines Roca Radiadores  
Gavà no disposa al seu Pla Especial i Catàleg del Patrimoni Arquitectònic de cap element amb 
nivell de protecció 1 o 2 corresponent al patrimoni industrial de la nostra ciutat. No hi ha cap 
dubte que Roca és una de les empreses, per no dir la que més, que més tradició té a la nostra 
ciutat i sense la qual no seria  possible entendre el Gavà al segle XX. L’edifici  d’oficines n’és 
el millor exponent. Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al catàleg de BCIL (nivell 2) 
 
22 Edifici Torres Clavé – Sert   
Antiga seu de la Unió de Cooperadors, l’edifici és únic a la ciutat perquè és una obra d’estil 
racionalista construïda durant la II República, de les poques que es poden trobar a Catalunya 
d’aquest estil, i dedicat a esdevenir la seu de la cooperativa esmentada. Enguany, que 
commemorem el 75 Aniversari de la  República, és el millor moment per a fer aquest 
reconeixement a un edifici molt desconegut de la ciutat però que pot esdevenir emblemàtic en el 
futur. Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al catàleg de BCIL (nivell 2). 
 
28  Estació del ferrocarril   
Construïda al segle XIX, el manteniment d’aquest edifici en les seves característiques originals 
evitarà la pèrdua de personalitat de la Rambla. Actualment amb nivell 3, convé incloure’l al 
catàleg de BCIL (nivell 2) 
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31 Casa de la Vil·la    
Seu del Consistori local des del 1927 i fins al 2003  (76 anys), és tot un símbol del govern local 
lligat a la història contemporània de Gavà. Actualment seu del Centre d’Història de la Ciutat, 
cal garantir-ne el màxim nivell de protecció i conservació en el present i el futur. Actualment 
amb nivell 3, convé incloure’l al  catàleg de BCIL (nivell 2) 
 
48 Centre Cultural 
No hi ha dubte que aquest edifici resulta un dels més representatius de la vida cultural i 
associativa del Gavà del segle XX, especialment en el període de la dictadura. amb nivell 3, 
convé incloure’l al  catàleg de BCIL (nivell 2). 
 
50 Antiga Fàbrica d’Hules 
Junt amb la fàbrica i oficines de ROCA, els Hules i l’antiga fàbrica Cerdans constitueix un dels 
elements essencials de l’arquitectura industrial de Gavà. Actualment està considerada com a Bé 
amb interès documental (nivell 4). Seria convenient incloure-la com a BCIL (nivell 2). 
 
52 Can Horta 
És una de les masies de més antiguitat documentada a Gavà (s.XIV). Més enllà del seu valor 
estrictament arquitectònic, no hi ha dubte que històricament té un gran interès i representa un 
estil de construcció popular amb elements defensius. La seva ubicació emblemàtica i el seu 
actual estat de degradació (ha desaparegut fins i tot el rellotge de sol que s’esmenta a la fitxa del 
Pla Especial i Catàleg) aconsellen que passi a estar catalogada com a BCIL (nivell 2). 
 
56 Ermita de la Mare de Déu de Bruguers 
Catalogada com a BCIL (nivell 2), la seva rellevància fa que sigui oportú proposar-la com a bé 
cultural d’interès nacional (BCIN-nivell 1) 
 
61       Can Amat    
Existeix confusió entre el que diu la memòria del Pla Especial (nivell 2, BCIL) i el que diu la 
fitxa de l’edifici (nivell 3, BEI). Convé clarificar que la seva catalogació és de bé cultural 
d’interès local.  
 
64  Can Dardena 
Existeix una confusió, ja que a la memòria del Pla Especial i Catàleg consta catalogada com a 
BCIL, quan en realitat és un BCIN. 
 
65 Can Vinyes 
Interesantíssima masia senyorial, que es troba a les portes del massís del Garraf. Donat el seu 
valor històric i atès el lloc emblemàtic on se situa, seria és convenient catalogar-la com a bé 
cultural d’interès local.  
 
69 Can Torelló 
És l’única masia situada a la plana deltaica inclosa al Pla Especial i Catàleg, i això ja li 
confereix un caràcter especial. El seu ús vinculat a l’exèrcit fa que estigui lligada a la història de 
molts joves de la nostra ciutat. Per aquests motius correspondria la seva declaració com a Bé 
Cultural d’Interès Local, enlloc de bé amb interès documental que té actualment. 
 
72(Nou) Antiga Fàbrica Cerdans 
Una tercera fàbrica de gran rellevància en la història contemporània de Gavà. Constitueix un 
bon exemple d’arquitectura industrial integrada amb elements de l’entorn (pedres vermelloses 
del Garraf). Convé declarar-la bé cultural d’interès local (nivell 2). 
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Atès que d’aquesta manera 14 elements passarien a tenir el nivell de protecció 2 (BCIL) amb la 
qual cosa quedarien emparats per la Llei 9/93, de Patrimoni Cultural Català, un altre passaria a 
tenir el màxim nivell de protecció (BCIN) i en dos casos més es clarificaria el seu nivell de 
protecció. Atès que la Llei 9/1993, de 30 de setembre, del Patrimoni Cultural Català atorga al 
Ple dels Ajuntaments amb més de 5000 habitants la competència per a declarar els bens 
culturals d’interès local (article 17.2). Atès que l’article 8.1. de la mateixa Llei estableix que la 
declaració d’un bé cultural d’interès nacional requereix de la incoació d’un expedient que pot 
ser iniciat per a pròpia Generalitat o bé a instàncies d’una administració local. El grup d’EUiA 
sol·licitava de l’equip de govern que procedís a elaborar la documentació necessària i  portès a 
terme els tràmits oportuns per: PRIMER.- Declarar bens culturals d’interès local els següents 
edificis, amb el codi corresponent del Pla Especial i Catàleg: Antiga Casa de la Vil·la (5), Parc 
de Can Lluch (6), Mercat Municipal (13), Casa Safont – Girona (14), Oficines de Roca 
Radiadores (19), Edifici Torres Clavé – Sert (22), Estació del ferrocarril (28), Casa de la Vil·la 
(31), Centre Cultural (48), Antiga Fàbrica d’Hules (50), Can Horta (52), Can Amat (62), Can 
Vinyes (65), Can Torelló (69) i Antiga Fàbrica Cerdans (nou: 72), i inscriure’ls com a tals al Pla 
Especial de Protecció i Catàleg del Patrimoni Arquitectònic de Gavà. SEGON.- Aclarir que Can 
Dardena és un Bé cultural d’interès nacional (BCIN, nivell 1) i no pas un bé cultural d’interès 
local (BCIL, nivell 2) tal com consta al Pla Especial esmentat al punt anterior, procedint a 
esmenar l’errada al Pla Especial. TERCER.- Proposar al Departament de Cultura de la 
Generalitat de Catalunya l’inici de l’expedient per a la declaració de l’Ermita de la Mare de Déu 
de Bruguers com a Bé Cultural d’Interès Nacional.  
 
En contestació a aquest prec, i per part de l’Equip de Govern, el Sr. Navarro digué que el Pla 
especial i catàleg (arquitectònic) havia estat aprovat provisionalment el 29 d’abril de 1.999 i 
definitivament el 22 de març de 2000 per la Comissió d’Urbanisme de Barcelona de la 
Generalitat de Catalunya. Calia recordar – va afegir - que l’aprovació provisional fou validada 
per 15 vots a favor i sis abstencions, sense cap vot en contra, llevat la votació contraria a la no 
acceptació de les seves al·legacions per part del Sr. Antoni Bosch. No s’entén – digué - que ara, 
als pocs anys,  sigui necessària una revisió del Pla especial i catàleg. I per tant, no creiem que 
resulti convenient revisar-lo i qüestionar els criteris que van portar el document a la seva 
aprovació,  sense cap vot en contra. 
  
Novament EUiA, mitjançant la Sra. Blanco  i en un nou prec, va expsar que el passat 28 de 
febrer es va informar als mitjans de comunicació que les farmàcies de guàrdia de Gavà han 
hagut de tancar de nit per problemes de seguretat. Així mateix, el dia 2 de març, uns 
desconeguts van entrar al Casal Municipal de Cultura de l’American Lake i accedir per la 
finestra a la sala que fa servir l’Associació d’Esclerosi Múltiple i hi va robar diferent material 
documental i informàtic. Per això EUiA preguntava: Quines són les causes, a parer de l’Equip 
de Govern, per les quals s’ha produït aquests greus fets?. Quines mesures ha pres l’Equip de 
Govern per tal de garantir la seguretat d’aquests establiments farmacèutics, que ofereixen un 
servei essencial per a la població?. Quines mesures ha pres l’Equip de Govern per tal d’evitar 
futurs robatoris al CMC American Lake? 
 
Sobre aquesta sol·licitud el Sr. Obispo va dir que les causes eren la voluntat delictiva de les 
persones que havien comès aquests fets. En relació a la segona pregunta va dir el Tinenet 
d’Alcalde que era cert que mesos enrera es van produir diversos robatoris a farmàcies en el Baix 
Llobregat, però els presumptes delinqüents van ser detinguts i a partir d’aquest moment no van 
haver més incidents a les farmàcies de la ciutat. Des de la Policia Municipal es va prioritzar  les 
rondes nocturnes a la zona on s’ubicava la farmàcia de guàrdia. També es va demanar a la 
Policia Nacional reforçar el servei nocturn en aquest àmbit. Les mesures adoptades – va dir - 
han estat les normals quan es produeix un acte delictiu en aquesta ciutat: vigilància i 
coordinació amb la Policia Nacional. 
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Finalment, en el torn corresponent a EUiA, el Sr. Grau va formular les preguntes següents: En 
quina data es va instal·lar a Gavà la fàbrica anomenada Ytong, aprop de la pedrera del mateix 
nom?. Disposava de llicència d’activitats? En cas afirmatiu, es demana còpia de la llicència. En 
quina data es va clausurar?. Quines accions de restauració de la realitat física i reintegració a 
l’entorn va dur a terme l’Ajuntament de Gavà? 
 
Va respondre el Sr. Vicente Navarro dient que l’empresa Ytong es va instal·lar a la dècada del 
anys seixanta i concretament a l’any 1964. En aquelles dates les llicències d’extracció d’àrids i 
d’extraccions mineres depenien de la Direcció General de Mines del Ministeri d’Indústria, que 
imposava les mesures correctores i, en el seu cas, les de restauració i feia el seguiment del seu 
compliment. La documentació respecte a l’activitat es minsa. Pel record que té algun funcionari 
de l’Ajuntament, sobre aquesta activitat, la seva desaparició com activitat productiva va ser als 
voltants dels anys 1975-1977. No es desenvolupà cap tipus d’activitat restauradora. 
  
Acabat el torn corresponent al Grup d'EUiA, es va iniciar el de CiU, sent en tots els casos el Sr. 
Xavier Alavedra qui va prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes 
formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint i quatre hores d'antelació al començament 
de la sessió. 
 
En una primera intervenció, i en la part expositiva, es deia que l’assetjament psicològic a la 
feina o “mobbing” consisteix en un continuat, deliberat i degradant maltractament verbal i 
modal que rep un treballador/a per part d’un altre o altres companys/es, subordinats/es o caps, 
que es comporten amb ell/a cruelment amb vistes a aconseguir la seva anihilació o destrucció 
psicològica, i obtenir així la seva sortida de l’organització. El “mobbing” consisteix en una 
modalitat de violència psicològica exercida en l’àmbit laboral. Pel que fa a l’assetjament sexual, 
es podria definir com un abús d’autoritat destinat a obtenir favors sexuals. És una forma de 
discriminació sexista que persegueix mantenir relacions de dominació/subordinació entre els 
gèneres, i sovint apareix la dona com a víctima. Segons dades extretes del llibre Mobbing, com 
sobreviure a l’assetjament psicològic a la feina”, també té a les treballadores com a víctimes 
(54% dels casos davant d’un 46% de casos d’homes), la qual cosa permet afirmar que el 
“mobbing” és un tipus més de violència de gènere. És necessària la posada en marxa de tot tipus 
de recursos dirigits a tota la població laboral del municipi, encaminats a informar, orientar i 
donar la seguretat suficient per poder fer front al problema. No oblidem que en molts casos la 
víctima acostuma a desenvolupar sentiments de culpa i vergonya atribuint-se la causa de 
l’assetjament, i el mateix entorn laboral, per por a represàlies professionals, també l’aïlla i 
l’estigmatitza. Així, no es denuncia l’assetjador/a, el qual es manté “invisible” com a tal dins 
l’organització i pot seguir maltractant noves víctimes amb total impunitat. I per tot el que 
s’havia expossat pregaven a l’equip de govern que estudiï les actuacions necessàries per tal de 
facilitar a les persones del municipi tota la informació referent a l’assetjament sexual i/o laboral, 
així com els recursos existents al municipi on poden adreçar-se en cas de ser-ne víctimes. Per 
altra banda, pregaven també difondre públicament l’existència d’aquesta informació i dels 
recursos corresponents, posant en marxa a través dels mitjans de comunicació local, una 
campanya de conscienciació i sensibilització adreçada a tota la ciutadania sobre aquest tema, on 
s’evidenciïn els efectes negatius que l’assetjament sexual i laboral pot provocar en la salut física 
i psicològica de la persona afectada. 
 
Va respondre la Sra. Anna Becerra,  qui va dir que, entenent que el mobbing i una de les seves 
manifestacions, l’assetjament sexual, és clarament una trista mostra més de les formes de 
violència de gènere, des d’aquest Ajuntament s’ha vingut treballant, s’està treballant i es 
treballarà en la línia de concienciar a la ciutadania de la diferents manifestacions de la violència 
de gènere i aportar eines per a la seva prevenció. Aquest treball – va afegir - es manifesta amb 
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major intensitat en el mes de novembre, però també en les sessions als centres de secundària en 
relació a la prevenció, i en el contingut de conferències, actes i tallers que habitualment es 
realitzen entorn a aquesta temàtica, així com dins del Circuit laboral d’atenció a dones víctimes 
de violència de gènere. Tanmateix, el tipus de problemàtica a que es refereix el prec es veu 
clarament reflectit al que fins ara és l’avantprojecte de llei de Garantia de la igualtat entre dones 
i homes (1 de març de 2006). En sessió del passat dissabte 25 de març de 2006, emmarcada en 
el Segon Congrés de Dones del Baix Llobregat, celebrada a Gavà, com a subseu d’aquest 
congrés, i en el marc del tema de la conciliació en el seu sentit ampli, l’equip de govern es va 
comprometre a difondre a la població de Gavà els continguts, drets i deures, que l’aprovació 
d’aquesta llei comporta i que estem segurs que ens ajudaran en el camí de l’eradicació 
d’aquestes situacions, aconseguint entre dones i homes una societat més democràtica, més justa 
i més solidària. 
 
Tot seguit, en una segona intervenció, el Sr. Alavedra va dir que, segons els constava, a 
principis d’aquest mes s’havia produit un robatori al Casal Municipal de Cultura American 
Lake.  Per aquest motiu preguntava: Té l’equip de govern constància d’aquest robatori?. En cas 
afirmatiu, a quines estances van accedir i quins objectes van sostraure?. Quants robatoris s’han 
produït durant aquest mes de març a la ciutat? 
 
Va respondre el Sr. José Obispo dient que l’equip de govern municipal en tenia constància, així 
com la policia Municipal i la  policia Nacional d’aquests robatoris. Van accedir – digué - al 
despatx de l’Associació d’Esclerosis Múltiple i van sostraure un ordinador, 250 €, un telèfon 
mòbil i un radio-CD. De tota manera – v afegir - volem manifestar que des de l’Àrea de Serveis 
Personals se li ha donat a l’Associació d’Esclerosis Múltiple el suport per restituir tot allò que 
va ser sostret. Els robatoris produïts durant el mes de març han estat: cap a domicilis particulars, 
5 a la via publica i 10 a establiments.  
 
Tot seguit, i passant a un altre tema, el representant de CiU va formular novament unes 
preguntes: Des de que van començar les obres a la Rambla de Gavà, quantes reclamacions s’han 
dut a terme?. Quin ha estat el primer motiu de reclamació?. Quina ha estat la via més utilitzada 
per formular les reclamacions?.  
 
Va respondre el Sr. Maniega dient que el principal tema d'aquestes consultes havia estat el 
relacionat amb consultes sobre l’aparcament i  sobre la zona blava. El canal més utilitzat per a 
fer arribar aquestes consultes ha estat l'escrit. 
 
 En  quart lloc va preguntar quin absentisme laboral s’havia produït durant l’any 2005, tant a 
l’Ajuntament, com als organismes autònoms i empreses municipals.                            
 
El Sr. Víctor Carnero, en relació a aquesta pregunta, va dir que pel que fa referència a la 
Societat Municipal PRESEC, SA, l’índex d’absentisme laboral mitjà corresponent a l’any 2005 
va ser del 10,22 %;  a la Societat Municipal Gavanenca d’Obres, del 4,83 %; al Patronat 
Municipal de Serveis Comunitaris, del 12,25 %; al Patronat Municipal d’Esports, del 8,93 %; a 
l’Institut Municipal de Gestió del Patrimoni Cultural i Natural, del 6,50 %; a l’Escola Especial 
Maria Felip, del 7,72 %. De la resta de personal, a data d’avui no es  disposa de dades 
estadístiques tabulades a tal efecte. 
 
Finalment, el Sr. Alavedra va recordar que, en la sessió del Ple municipal del mes de març de 
l’any 2005, CiU havia preguntat quants magatzems hi havia a la zona agrícola que no es 
dedicaven a aquesta activitat, i si tenien el permís corresponent. El Tinent d’Alcalde de l’àrea – 
va dir - ens va respondre que hi havia un en procés de clausura i dos als que se’ls obriria 
expedients de disciplina urbanística.  Sobre aquesta qüestió va preguntar: S’ha clausurat 
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definitivament el pendent?. En quina situació es troben actualment els altres dos, dels quals  
se’ls havia d’obrir els corresponents expedients de disciplina urbanística? 
 
Va respondre a aquestes preguntes el Sr. Navarro dient que, segons informen els Serveis 
Tècnics Municipals, el magatzem que estava pendent de clausura era al aire lliure, i ja es va 
produir la neteja de la finca. Dels altres dos, es van obrir els corresponents expedients que resten 
pendents de resolució.  
 
Finalment, i en quant els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint 
i quatre hores d'antelació al començament de la sessió, li va correspondre fer ús de la paraula al 
Sr. Marcel·lí Reyes, integrant del Grup municipal de ERC. 
 
La primera intervenció va anar referida a una –inicialment-- proposta de resolució, 
reglamentariament després reconvertida en prec, en la part expositiva de la qual es deia que tal 
com s’esmenta a la Declaració Universal de Drets Humans, en el seu Article 27 punt 1: «Tota 
persona té dret a participar lliurament en la vida cultural de la comunitat, a gaudir de les arts i a 
participar i beneficiar-se del progrés científic». El dret universal de tots els ciutadans a tenir 
accés a la cultura, ha d’ésser una realitat tangible per a tots els ciutadans i ciutadanes de la ciutat 
de Gavà. ERC Gavà creu que els poders públics han d’impulsar polítiques de concertació 
seriosa que fomentin la participació i la iniciativa de les entitats culturals, veritables forces 
motrius de la cultura ciutadana local, i per això, entenem que cal que l’Ajuntament fomenti les 
tradicions que ens són més pròpies i alhora faciliti a la ciutadania el coneixement de les 
diferents cultures que conviuen avui a la nostra ciutat. La Cultura pot fer una aportació bàsica en 
la lluita contra els processos d’exclusió social, per la justícia social i per la no discriminació, i és 
un estri eficaç per garantir el respecte a la diversitat. Alhora, és un instrument vàlid de 
comunicació i d’intercanvi entre la ciutadania, i representa un complement en la seva formació 
tant a nivell individual com col·lectiu. Per això, i atès que hem de preservar i avançar en el 
foment i el suport a les iniciatives artístiques ciutadanes teatrals, musicals, arts plàstiques, etc, 
tot entenent que la ciutadania i les serves expressions organitzades han de poder prendre part en 
les decisions que afecten a la vida cultural de la ciutat com poden ser les festes majors, els 
festivals, trobades, vetllades, programacions culturals, espectacles infantils, de carrer, etc, i 
potenciïn i col·laborin en la definició dels usos dels equipaments culturals públics. Des del 
convenciment que totes les persones físiques o jurídiques que puguin sentir-se implicades en la 
tasca d’avançar cap una societat amb més capacitat per facilitar l’accés universal a la Cultura 
han de tenir la possibilitat de fer-ho des de la planificació i la gestió, i no únicament com a 
agents passius o consumidors acrítics, veiem necessària la màxima articulació dels serveis locals 
culturals (municipals, d’iniciativa social, d’iniciativa privada o d’altres administracions que 
generen cultura a la nostra ciutat) per tal de millorar la qualitat de vida dels ciutadans i 
ciutadanes, i ens obliguem a comprometre’ns en l’adopció de les necessàries accions que 
permetin l’accés democràtic a la Cultura dels gavanencs i gavanenques. Atès que ja el primer 
regidor de Cultura de l’Ajuntament de Gavà en el present període democràtic, el regidor d’ERC 
sr. Josep Costa i Baell, va crear el Consell Municipal de Cultura amb les finalitats expressades 
en l’exposició de motius, i aquest va funcionar amb normalitat fins que fou dissolt l’any 1983, 
el grup d’ERC Gavà sol·licita: 1.- La  creació de nou del Consell Municipal de Cultura, com a 
màxim òrgan consultiu i de participació de l’Ajuntament per a totes les qüestions referents a 
aquest àmbit sectorial. 2.- Delegar en la comissió de govern l’elaboració d’una proposta de 
modificació del Reglament dels Consells Sectorials Municipals que reguli el funcionament 
d’aquest Consell, proposta que s’enllestirà en un termini no superior a tres mesos, i haurà de ser 
aprovada, si escau, pel Ple Municipal.  
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La Sra. Anna Becerra va contestar dient que podien estar d’acord amb la filosofia que emanava 
de l’argumentari del prec en el sentit dels valors de la cultura i el paper de la ciutadania en 
l’assoliment d’aquests valors. Mostra d’això n’és – va dir - el treball iniciat en l’àmbit de la 
cultura popular i en la Festa Major. Les entitats i els individus particulars que ho desitgen estan 
participant, i molt activament, en la deficinió d’un esdeveniment de la ciutat que – va continuar 
dient - trenca amb el cànon del que fins ara havia estat la gestió i organització dels actes i 
activitats culturals al municipi. Així mateix, també es va anunciar que la gestió de les propostes 
en el marc del nou Auditori Joan Maragall comptarien amb els mecanismes necessaris per 
garantir la participació de la ciutadania, organitzada o individual. Donat aquest treball de 
consens, cooperació i col·laboració amb les entitats i la ciutadania de Gavà en l’àmbit de la 
cultura (i no només en l’àmbit de la cultura!!), donat que es percep com un treball positiu i 
enriquidor per ambdues parts, i donat que cap estructura formalitzada pot garantir que aquest 
treball es vegi enriquit, considerem – digué finalment - que la creació d’un altre consell no és la 
via necessària, sinó que serà el dia a dia de col·laboració, consens i cooperació el què 
aconseguirà que la cultura d’aquesta ciutat esdevingui un dels motors per assolir una major 
cohesió social.  
     
Tot seguit es va passar a un segon  prec o pregunta d’ERC.  I així el Sr. Marcel·lí Reyes es va 
referir a que havien observat que força contenidors de recollida d’escombraries estaven situats 
prop de les cantonades, a tocar de passos per a vianants. En aquestes situacions, va dir, quan el 
carrer és de direcció única i el contenidor està situat, tot seguint el sentit de circulació, abans 
que el pas de vianants, es produeix una situació de reducció de la visibilitat, tant per als vianants 
que volen creuar –que no poden veure els vehicles que s’atansen a causa de l’embalum del 
contenidor– com dels mateixos conductors, que no poden veure la vorera i el començament del 
pas per a vianants, ja que el contenidor els tapa si alguna persona ha començat ja a travessar. Els 
contenidors que provoquen aquesta reducció de la visibilitat solen ser els més grans, destinats al 
reciclatge de paper, vidre o envasos. Aquesta situació es produeix, entre d’altres llocs, al carrer 
de Sant Nicasi cantonada carrer del Centre i al carrer de Gaudí cantonada Sant Isidre, ambdós 
molt transitats en el centre del nucli urbà. Davant d’aquesta situació, el Grup Municipal d’ERC 
realitzava el prec següent: Que es realitzi una nova proposta d’ubicació dels contenidors en les 
cantonades on actualment es produeix una reducció de la visibilitat. 
 
Va contestar la Sra. Brugués Jardí, qui va dir que actualment existeix un petit nombre de 
contenidors d’escombraries que compleixen amb les dues condicions següents: estar prop de 
passos de vianants i que dificultin la visibilitat dels conductors de cotxes. Atès, va afegir, que en 
aquests moments es planifica la implantació de la FORM, s’estan estudiant novament aquests 
casos per millorar-ne, si s’escau, la ubicació.  
 
Novament va intervenir el Sr. Reyes per referir-se en aquest  cas a que les obres de la nova línia 
del tren d’alta velocitat, els problemes de manca de personal de l’empresa gestora i la manca de 
material rodant havien fet que, els darrers mesos, el servei de tren a Gavà hagi estat molt 
problemàtic, amb – digué - retards constants, manca de combois i caos organitzatiu. Tot i que la 
gestió del servei de rodalies no és competència directa municipal, va continuar dient el regidor 
d’ERC, l’Ajuntament de Gavà participa en l’Autoritat del Transport Metropolità (ATM) a través 
de la seva presència directa a l’Entitat Metropolitana del Transport (EMT), per la qual cosa 
disposa de canals oficials a través dels quals traslladar els problemes dels veïns de la ciutat, i 
instar a trobar-hi solucions. Per aixó preguntava: Té constància el govern local dels problemes 
dels darrers mesos en el servei de rodalies de RENFE?. Quines gestions ha fet el govern local, 
els darrers dos mesos, davant de l’ATM, l’EMT o la RENFE per posar en coneixement els 
problemes descrits?. Quines gestions s’han fet per exigir -ne una solució ràpida?. Quina ha estat 
la resposta rebuda? . Els responsables del servei han adquirit algun compromís per resoldre els 
problemes? Quin? 
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Contestant a aquesta qüestió la mateixa Sra. Jardí va dir que el govern local tenia constància del 
fet que el servei de transport públic de rodalies de Renfe no es presta amb els índexs de qualitat 
desitjables. És per aquest motiu, va afegir la regidora, que el govern municipal ha manifestat al 
Renfe que es prenguin les mesures necessàries per minimitzar al màxim els problemes del 
servei i se’n restableixi la qualitat. A hores d’ara, sabem que Renfe és la primera interessada en 
garantir la qualitat del servei i que intentarà prendre les mesures adequades per així fer-ho. 
 
Passant a una altra qüestió, el Sr. Reyes va recordar que els diversos grups de cant coral de 
Gavà assagen actualment en diversos equipaments que no sempre són els més adients quant a 
condicions de sonoritat, instal·lacions, accessibilitat i d’altres característiques. D’altra banda, 
digué, actualment s’està portant a terme la remodelació de l’auditori Joan Maragall, amb la que 
fonamentalment el grup que subscriu aquesta pregunta està d’acord. Aquesta remodelació 
preveu la creació de sales petites per a assajos. Segons se’ns ha explicat, el govern local ha 
consensuat amb els grups de teatre locals un model funcional per a aquest futur equipament, 
mentre que als grups de cant coral només se’ls ha informat, sense tenir-los presents en el 
moment de dissenyar la futura operativitat de l’equipament. Per aquest motiu ERC volia 
preguntar:Ha escoltat, recollit i fet cas el govern municipal dels suggeriments i idees aportades 
pels grups de cant coral de Gavà quant al funcionament operatiu de l’auditori Joan Maragall 
remodelat?. Està previst que algun grup de cant coral de Gavà tingui l’auditori Maragall com a 
lloc d’assaig?. En cas positiu, quin grup?. En cas contrari, per què no s’ha previst que alguna de 
les sales serveixi de lloc d’assaig habitual d’algun grup local de cant coral?.  
 
Responent sobre aquest tema, la Sra. Anna Becerra va dir que la remodelació de l’Auditori Joan 
Maragall va ser presentada públicament a les entitats de la ciutat, i es van recollir els 
suggeriments i idees aportades. A més, tal i com es va manifestar en la presentació de la 
remodelació de l’Auditori Joan Maragall, l’equipament disposarà de sales d’ús polivalent per a 
les entitats de la ciutat. D’aquestes sales, així com també del propi auditori, en podran fer ús 
d’acord amb el reglament d’usos que caldrà elaborar al respecte d’aquest equipament. Per tant, 
en aquests moments, aquesta possibilitat està prevista en la mateixa mesura en que està 
contemplada per altres entitats de la ciutat. 
 
També el Sr. Reyes es va referir a la forta ventada dels dies 11 i 12 de març, que – digué - va 
provocar greus desperfectes a tanques i tendals, al Casal Sant Jordi (caiguda de plaques del 
terrat), a les pistes Ernest Barrufet (desperfectes a la tanca), a molts senyals de trànsit, a l’arbrat 
urbà (amb molts arbres arrencats i tombats) i a les tanques de les obres del Parc Arqueològic i la 
Rambla, entre d’altres, a més d’un aparatós incendi a l’abocador de la Vall de Joan. Amb aques 
motiu preguntava:Quina és l’avaluació econòmica dels danys produïts per la ventada en 
propietats públiques municipals i quant ha costat la seva reparació?. Quines mesures es 
prendran per evitar nous danys a causa del vent en alguns dels edificis i instal·lacions afectades 
(Casal Sant Jordi, Parc Arqueològic, pistes Ernest Barrufet, etc)?. Hi ha algun pla específic 
d’emergències a causa de les ventades?. Quina afectació va tenir l’incendi de l’abocador, quines 
en van ser les causes principals i quines mesures es prendran per evitar incendis d’aquest tipus 
en el futur?. 
 
Va contestar el Sr. José Obispo dient que els danys produïts per les ventades no havien estat 
avaluats econòmicament, ja que el que es va fer va ser ordenar la seva reparació immediata el 
mateix dissabte 12 de març, i  encara, en aquests moments, s’està treballant en la reparació  
d’alguns bens danyats. Les mesures previstes per evitar nous danys són les que es venen 
aplicant fins ara, es a dir, efectuar un manteniment preventiu adient. Cal destacar que en 
situacions extremes com la que es va produir, es impossible, de vegades, preveure els danys que 
es puguin ocasionar. El pla específic per a les ventades està inclòs en el vigent Pla de Protecció 
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Civil Municipal. Quant a l’incendi, la superfície afectada el dia 12 va ser d’unes 0,5 Ha. La 
Direcció General del Medi Ambient està estudiant les possibles causes per indicar quines són 
les mesures a prendre.   
 
En la seva última intervenció, el regidor d’ERC va referir com a antecedents que a principis del 
mes de març, la comissió de traspassos Generalitat-Ajuntaments va començar a discutir les 
condicions del traspàs de les guarderies, amb la previsió que ja sigui efectiu al curs 2007-2008. 
En aquest curs també entrarà en funcionament la nova guarderia municipal que totes les forces 
polítiques de Gavà –especialment ERC– van reclamar l’any 2004, i que finalment s’ha inclòs al 
programa de govern. La proximitat d’aquests canvis i la incertesa sobre el model de gestió que 
finalment s’aplicarà a Gavà han comportat la lògica preocupació de la comunitat educativa 
d’aquests centres. Davant d’aquesta situació, el Grup Municipal d’ERC formula al govern local 
la següent pregunta: Coneix el govern local aquestes previsions, o bé en té d’altres?. Quins han 
estat els contactes entre el govern municipal i les comunitats educatives (AMPA i professorat) 
de les guarderies públiques de Gavà de cara a preveure el traspàs d’aquests equipaments al 
municipi?. Aquests contactes han servit per conèixer les inquietuds i les demandes de les 
comunitats educatives d’aquests centres sobre el particular? Si és així, quines són les demandes 
i les inquietuds que han expressat?. Quina estructura té previst adoptar el govern local per 
gestionar les tres futures guarderies municipals; en concret, es pensa crear algun nou organisme 
a manera de patronat escolar, o bé les guarderies s’integraran al patronat de serveis comunitaris, 
on actualment ja figura l’escola d’educació especial “Maria Felip”?. Té previst el govern 
municipal gestionar les guarderies de forma directa, amb personal contractat propi, o té la 
intenció d’externalitzar-ne la gestió a través d’una concessió? 
 
Va respondre la Sra. Anna Becerra dient, respecte a la primera pregunta, que el govern 
municipal segueix el dia a dia del traspàs en el marc del grup de treball d’aquest àmbit de la 
Comissió Mixta entre la Federació de Municipis de Catalunya, l’Associació Catalana de 
Municipis i el Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya. Referent a la segona, va 
dir que la Conselleria d’Educació de la Generalitat de Catalunya encara no ha fixat o definit els 
criteris d’aquest traspàs. Per tant, desconeixent quines són les intencions d’aquesta conselleria 
seria aventurat plantejar calendaris concrets. A més cal recordar que, actualment, la 
competència sobre aquestes dues llars d’infants és de la Conselleria d’Educació de la 
Generalitat de Catalunya, incloent l’equipament i els recursos, tant humans com materials. 
Respecte a l’estructura, que aquesta reflexió es realitzarà en el moment en que el traspàs s’hagi 
plantejat i sigui acceptat per totes les parts intervinents.No obstant, el govern municipal 
abordarà aquesta decisió sota els preceptes de eficàcia, eficiència i qualitat del servei així com 
l’optimització màxima dels recursos municipals.  
 
Finalment, i per acabar el torn de precs i preguntes, el Sr. Alcalde, va demanar si  algún regidor 
volia formular oralment algun prec o pregunta més, demanat la paraula el Sr. Engli per demanar 
si es podia facilitar informació sobre l’incendi que – digué – abans d’ahir havia tingut lloc a 
poca distància d’aquí. 
 
Va donar la informació el Sr. José Obispo, qui va dir que havien estat dos els incendis. Primer 
un a l’entrada del barri de Ca n’Espinós, amb molt poca superfície afectada, i quasi bé en el 
moment en que estava sent sufocant es va produir un altre, en el mateix barri tot i que a la 
sortida i amb dos focus. Ràpidament també va poder ser sufocat,  gràcies a la ràpida intervenció 
dels bombers i mitjans aeris. El Tinent d’Alcalde va aprofitar per donar les gràcies als bombers, 
a les ADF de Gavà i de Castelldefels, a la Policia Municipal de Gavà i als Mossos d’Esquadra, 
ja que tot ells van col·laborar, alhora que destacava la sort que té Gavà de disposar d’un parc de 
bombers a la ciutat, cosa que facilita que les intervencions siguin ràpides i eficaces. Finalment 
digué que la superficie afectadca pels esmentats incendis havia estat de 4,5 Has.  
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DECLARACIONS POLÌTIQUES 
 
 
1) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL 

D’INICIATIVA-ELS VERDS INDEPENDENTS PER GAVÀ (IC-EV-IG) EN 
RELACIÓ A LA COMMEMORACIÓ DEL 75è ANIVERSARI DE LA 
PROCLAMACIÓ DE LA II REPÚBLICA 

 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel Grup Municipal d’Iniciativa per 
Catalunya- Els Verds- Independents per Gavà (IC-EV-IG),  en relació a la commemoració del 
75è Aniversari de la Proclamació de la II República, declaració que, després del debat i un 
cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part 
dispositiva:  
 
Primer.- Recordar els drets obtinguts amb la segona república, i que es van perdre de forma 
dramàticament accelerada. 
 
Segon.- Recolzar els nous drets reconeguts a l’Estatut de Catalunya. 
 
Tercer.- Recolzar la realització de les respectives lleis d’igualtat home dona tant a l’Estat com a 
Catalunya, per tal de completar el moment històric ja assolit mitjançant la redacció de les lleis 
contra la violència sexista (aprovada a l’Estat i pendent d’aprovació a Catalunya). 
 
Quart.- Recolzar la celebració de la Gran Trobada de Dones, que tindrà com un dels seus 3 
eixos la recuperació de la memòria històrica de les dones i el moviment feminista. 
 
Cinquè.- Reivindicar la transformació social i real que permeten aquests drets que encara està 
pendent de realitzar-se. 
 
Sisè.- Reivindicar també els drets que encara resten per assolir, com el dret a l’avortament, a la 
paritat, o els nous drets de ciutadania, com el dret de gaudir de tots els temps de la vida, a una 
renda bàsica independent de la posició al mercat de treball, o a la cura com una responsabilitat 
socialment compartida. 
 
Setè.- Trametre els acords al Govern de la Generalitat de Catalunya, als Grups Parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, al Govern de l’Estat espanyol i als Grups Parlamentaris del Congrés i 
als mitjans de comunicació locals. 
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per divuit (18) vots a favor (12 PSC, 2 
EUiA, 2 CiU, 1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i tres (3) abstencions (3 PPC), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
  

---------- 
 
El Sr. Juan Antonio Heredia, en nom d’IC-EV, va començar la seva intervenció indicant que 
només el grup municipal d’EUiA havia presentat esmenes a la declaració, assenyalant que en el 
seu cas, aquest grup municipal ja explicaria el sentit de les mateixes. Seguidament, el Sr. 
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Heredia va donar lectura a la declaració presentada, la part expositiva de la qual deia el que 
segueix: 
 

“Aquest any es commemora el 75è aniversari de la proclamació de la II República. En 
aquells moments l’Estat espanyol, (i també la Generalitat de Catalunya) van fer un pas 
de gegant en el reconeixement dels drets de les dones. Així es posaven les bases per a la 
transformació de les profundes desigualtats existents en tots els nivells (educatiu, civil, 
laboral...). El franquisme, amb el seu contingut antidemocràtic, patriarcal i confessional 
va suposar una involució dramàtica per a la situació de les dones al nostre país.  

 
Durant el període franquista, les dones van participar activament en els moviments 
polítics i socials antifeixistes clandestins. A la mort de Franco la nostra societat havia de 
recuperar molt de temps perdut pel que fa a les llibertats, i també respecte la igualtat 
formal i real entre homes i dones.   
 
També commemorem els 30 anys de les Primeres Jornades Catalanes de la Dona, 
celebrades l’any 1976. Aquelles jornades van ser un moment cabdal en el moviment 
feminista, que tenia algunes reivindicacions claus per l’assoliment dels drets de les 
dones: legalització del divorci, despenalització de l’adulteri femení, legalització dels 
anticonceptius, accés al treball en iguals condicions que els homes...  
 
En aquests moments, la Xarxa feminista està organitzant una Gran Trobada de Dones 
que commemora les Jornades del 1976. Aquesta gran trobada es realitzarà els dies 2,3 i 
4 de juny de 2006, i es preveu que més de 6000 dones realitzin debats i activitats 
diverses per reflexionar sobre el feminisme avui al nostre país.  
 
Avui, 75 anys després de la II República i amb més de 30 anys de societat democràtica, 
tornem a estar en un moment històric. La situació de les dones ha canviat radicalment 
tant per la seva participació real  en els espais considerats tradicionalment reservats als 
homes, com pel que fa al reconeixement dels drets. Des de l’abolició del delicte 
d’adulteri, fins al reconeixement, en el nou Estatut , del dret a viure sense violència i del 
pes de la decisió de les dones sobre el que afecti al seu propi cos, la trajectòria 
democràtica ha canviat a una gran velocitat la situació de les dones al nostre país”. 

 
A continuació va fer ús de la paraula la Sra. Emma Blanco, en nom d’EUiA, manifestant que 
EUiA havia presentat una esmena al punt primer de la declaració, mitjançant la qual es 
demanava la incorporació d’aquest text: “Recordar els drets de les dones obtinguts en la Segona 
República i que es van perdre de forma dramàtica amb la implantació de la dictadura franquista 
que va relegar les dones a un paper de submissió i control”, afegint que tota vegada que s’havia 
acceptat per part d’IC-EV l’esmena presentada, el vot d’EUiA seria afirmatiu, atès que 
consideraven que era molt positiu treballar pels temes de la memòria històrica i recolzar un 
règim com el de la Segona República, que va portar canvis molt importants, especialment pel 
que feia al tema de les dones, si bé també era important ressaltar els esforços que avui dia en el 
present s’estaven fent per treballar en el vessant de la igualtat dels drets i de les oportunitats, 
com així quedava recollit en l’Estatut o en lleis que es dictaven a nivell estatal, com en la llei 
orgànica de mesures de prevenció integral de la violència de gènere. A més, la Sra. Emma 
Blanco va dir que des de EUiA es volia ressaltar especialment el treball que s’havia portat a 
terme des de la xarxa feminista i grups d’esquerra per a la realització el proper mes de juny de la 
Trobada de Dones, coincident com havia dit el portaveu d’IC-EV amb el 30 aniversari de les 
Jornades Catalanes, assenyalant finalment que també era important aquesta declaració, atès que 
era un missatge de totes aquests accions de passat, present, futur, ja que haurien de servir de 
model respecte de com s’haurien de fer les polítiques de dones, que no havien de ser ni 



 28

excloents ni discriminatòries per qüestions d’ideologia, sinó obertes i construir amb les 
aportacions de totes les dones i tots els homes. 
 
De la seva banda el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va dir que en aquest cas el seu grup 
votaria afirmativament, tot i que aparentment podia semblar que el text era propici per a què 
resultés molt complex, si bé en aquest cas calia felicitar al Sr. Heredia per què aquest text, tot i 
parlar de moltes coses, era suficientment explícit i concret. 
 
 
 
2) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL 

D’ESQUERRA UNIDA I ALTERNATIVA  (EUiA) PER DECLARAR L’ANY 2006 
ANY DE LA MEMÒRIA HISTÒRICA  

 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel Grup Municipal d’Esquerra Unida 
i Alternativa (EUiA),  per declarar l’any 2006 l’Any de la Memòria Històrica, declaració que, 
després del debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així 
en la seva part dispositiva:  
 
Primer: Considera necessari que el Govern Central declari, al conjunt de l’Estat, l’any 2006 
Any de la Memòria Històrica. 
 
Segon: Demana al Govern de l’Estat espanyol a presentar el més aviat possible la Llei de la 
Memòria històrica al Congrés dels Diputats. 
 
Tercer: Saluda i recorda la II República espanyola, en el seu 75è aniversari, i el gran llegat que 
suposa per a les nostres generacions. Igualment es reconeix  la democràcia de la II República 
com a antecedent de la originada en la Constitució de 1978. 
 
Quart: Expressa la necessitat de recuperar, rehabilitar i prestigiar la memòria de les persones i 
col·lectius que van treballar per fer sortir a l’Estat espanyol del retràs històric en què es trobava 
immers, amb uns valors humanistes, democràtics i progressistes. Persones que van ser 
perseguides, assassinades, exiliades i represaliades a la guerra civil i pel règim franquista. 
 
Cinquè: Considera necessari – en tots els ajuntaments – que es desenvolupi  en col·laboració 
amb la societat civil de cada localitat accions commemoratives, de recerca i documentació, de 
difusió i homenatge d’aquest aniversari.  
 
Sisè: Demanar al Govern de la Generalitat que posi tots els mitjans necessaris per tal que els 
afusellats i enterrats en fosses comunes –i entre elles en la de Gurb-- puguin ser retornats a les 
seves respectives ciutats i famílies, per a rebre l’enterrament digne que es mereixen, més de 
seixanta anys després. 
 
Setè: Informarà d’aquests acords a la Presidència del Govern espanyol, al Congrés dels 
Diputats, al President de la Generalitat, a la Conselleria de Relacions Institucionals al Parlament 
de Catalunya i a la ciutadania de Gavà a través dels mitjans de comunicació municipals. 
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per setze (16) vots a favor (12 PSC, 2 
EUiA, 1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i cinc (5) abstencions (3 PPC i 2 CiU), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
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l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
El Sr. Sr. Jaume Grau va començar la seva intervenció donant lectura a la part expositiva de la 
declaració, la qual incorporava ja les esmenes presentades pels grups municipals del PSC, ERC 
i part de les esmenes formulades pel grup de CiU. L’exposició de motius deia el que segueix: 
 

“Durant els primers anys de l'anomenada transició, la memòria històrica i la veritat dels 
fets de la Guerra Civil i la repressió subsegüent, que havien estat sistemàticament 
negades pel franquisme, van ser obviades i silenciades. Atès, per tant, que la societat 
catalana i espanyola tenim un deute amb el nostre passat i que aquesta recuperació de la 
memòria ha d’estar basada en el rigor històric, en el pluralisme i que ha de fer referència 
a la diversitat de perspectives: de gènere, socials, territorials i ideològiques. No podem 
permetre que quedin en l’oblit les més de desenes de milers de persones afusellades a 
Espanya en les fosses del silenci. I tampoc podem permetre que quedi en l’oblit el paper 
que va jugar la societat i els seus polítics republicans, en l’avanç en la transformació 
d’Espanya, en defensa de les llibertats individuals i col·lectives i per la justícia social.  
 
Els valors republicans són intrínsecs a la cultura política democràtica pel seu caràcter 
universal i humanista. (...)  

 
El 9 de desembre de 1931, les Corts republicanes van promulgar la Constitució més 
avançada del seu temps, que en l’article primer definia a l’Estat espanyol com “una 
República democràtica de treballadors de tota classe, que s’organitza en règim de 
llibertat i de justícia”. La II República va aixecar l’ànim del poble amb un programa 
alternatiu a la vella Espanya cacic de la Restauració, amb un programa de canvi social 
basat en la reforma agrària i el protagonisme del moviment obrer, la separació de l’Estat 
i de l’església, el control democràtic dels cossos armats, una ambiciosa feina educativa i 
cultural i una resposta política a la pluralitat nacional de l’Estat espanyol reconeixent els 
Estatuts d’Autonomia de Catalunya, Euskadi i Galícia. Entre els principals avanços, la 
República va obrir la porta a la participació política de les dones, que van conquerir el 
dret a vot, el matrimoni civil i el dret al divorci. La República és una forma d’estat amb 
què la ciutadania es va dotar de manera democràtica, i que va ser truncada pel cop 
d’estat del 18 de juliol de 1936, encapçalat, entre d’altres, pel general Francisco Franco. 
 
Un cop superada la fragilitat del context de transició que va viure aquest país, ara és el 
moment de recuperar els valors de la tradició democràtica i els seus protagonistes per tal 
de reforçar la cultura democràtica i aconseguir la seva maduresa plena a Catalunya i a la 
resta de l’Estat. Per a fer-ho, cal superar la desmemòria i l’oblit en què s’ha instal·lat 
bona part de la societat. L'Estat espanyol no ha adoptat prou mesures per revisar i 
anul·lar els processos vergonyants que van conduir a l'execució de milers de persones 
durant la Dictadura per causes polítiques.  
 
El 7 de febrer de 2006, el Ple del Congrés dels Diputats va prendre en consideració una 
proposició de llei perquè l’any 2006 sigui declarat Any de la Memòria Històrica, en 
reconeixement de la II República espanyola com antecedent de la Constitució de 1978 i 
en homenatge a les víctimes de la Guerra Civil i de la repressió franquista. 

 
El Govern central ha creat una comissió interministerial per a la recuperació de la 
memòria històrica i que s’ha compromès a presentar un projecte de llei sobre la 
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memòria històrica i, a més, ha creat a través de l’Ordre de 16 de desembre de 2005 una 
línia de subvencions adreçades a activitats relacionades amb les víctimes de la Guerra 
Civil i del franquisme. 
 
El govern catalanista i d’esquerres de la Generalitat de Catalunya en el seu Acord del 
Tinell es compromet a recuperar la memòria històrica i impulsar el Memorial 
Democràtic. Aquest compromís s’ha anat executant des del Departament de Relacions 
Institucionals i Participació, concretant-se avui dia en la presentació de l’avantprojecte 
de llei per la creació del Memorial Democràtic i, des de l’any 2005, l’ordre de 
subvencions per a projectes adreçats a la recuperació de la memòria democràtica. 
 
Avui en dia moltes persones grans que van viure aquella etapa esperançadora, i que van 
combatre a la cruel guerra civil, segueixen amb nosaltres. Van patir també quaranta 
anys de dictadura, privades de llibertats i drets bàsics, i amb l’arribada de la democràcia 
han hagut d’esperar que se’ls comenci a reconèixer la lluita i defensa del Govern legítim 
de la República que representava la voluntat majoritària de la ciutadania de l’Estat 
espanyol.  
 
Des del convenciment que la democràcia requereix l’accés dels ciutadans i ciutadanes al 
coneixement històric com a única garantia de respecte a la pluralitat de memòries, per la 
qual cosa aquest és un dret civil que les institucions han de garantir i promoure i atès 
que enguany  s’esdevé la commemoració del 75è aniversari de la II República. I atès 
també que és necessari que les generacions més joves coneguin els fets esdevinguts al 
segle XX que van portar tant de patiment i dolor al nostre poble, com va ser el cop 
d’estat, la guerra civil i la dictadura de Franco per tal que no tornin a succeir mai més. 
 
El proper 14 d’abril es commemoren 75 anys de la proclamació de la II República, 
procés que va iniciar-se amb la celebració aquell dia de les eleccions municipals que 
van donar una àmplia victòria a les forces republicanes i com a conseqüència el rei 
Alfons XIII va veure’s obligat a abdicar. 
 
Gavà va viure amb plenitud el període republicà, experimentant un gran avenç també en 
tots els àmbits. En aquell període es va construir la primera escola pública (“escoles 
noves”, avui CEIP Salvador Lluch), el mercat municipal o l’edifici Torres-Clavé de la 
Rambla, per esmentar només alguns punts emblemàtics”. 

 
Acabada la lectura de la part expositiva, el Sr. Grau va proposar al ple l’adopció dels acords que 
es transcriuen a l’encapçalament del present punt de l’ordre del dia. 
 
Seguidament el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va manifestar que, lògicament, per la 
proximitat del calendari, avui s’estava parlant repetidament de la memòria històrica i de la 
recuperació d’allò que va esdevenir a partir de la proclamació de la República, primer catalana i 
després espanyola, i en aquest cas ERC votaria afirmativament per què el que es deia no només 
era força coherent, sinó també per què estaven totalment d’acord amb la recuperació del llegat 
històric i dels valors republicans. Finalment, el Sr. Reyes va manifestar que, tota vegada que 
havien estat acceptades les esmenes formulades per ERC, votarien a favor de la declaració.  
 
A continuació el Sr. Josep Mª Dalmau, en nom de CiU, va exposar que, tal i com havia indicat 
el portaveu d’EUiA, no havien estat acceptades part de les esmenes presentades pel seu grup, 
indicant que aquest fet els sabia greu, atès que les qüestions en desacord eren mínimes. En 
qualsevol cas, va dir que volia fer una reflexió al respecte, assenyalant que en l’Exposició de 
Motius, EUiA parlava del Pacte del Tinell i del Govern catalanista i d’esquerres, per tal de 
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recuperar la memòria històrica i impulsar el memorial democràtic, indicant que aquesta era una 
moció que cridava al consens de totes les forces polítiques. Tanmateix, el Sr. Dalmau va dir que 
CiU creia que aquest no era l’esperit que imperava en aquesta declaració política. La Segona 
República – va dir el Sr. Dalmau- va representar un moment històric mol important per 
Catalunya, per què va permetre constituir un règim democràtic, i que les diverses nacions que 
conformen l’Estat espanyol, podessin tornar a tenir un cert autogovern, reconeixent els Estatuts 
d’autonomia d’Euskadi, Catalunya i Galicia, però tampoc es podia oblidar que el projecte 
d’Estatut d’autonomia de Catalunya va ser molt retallat pel govern progressista de Madrid. Així, 
el Sr. Dalmau va manifestar que calia recordar que el President Macià es va haver de fer 
endarrera de les seves primeres declaracions, quan va proclamar des del balcó de la Generalitat 
l’Estat català dins de la Federació de Repúbliques Ibèriques: tres dies després d’aquella 
república catalana es convertí en la Generalitat de Catalunya. Les pressions de Madrid van 
obligar a Macià a fer aquella renúncia, dient: “Era el dia més trist de la meva vida”. Altra cosa 
és la condemna més enèrgica a l’aixecament franquista, que va acabar amb milers de víctimes i 
quaranta anys de dictadura. Això no obstant, el Sr. Dalmau va dir que CiU no podia acceptar el 
contingut propagandístic d’aquesta part de la declaració, afegint però que estaven totalment 
d’acord amb la seva part resolutiva. En definitiva, el Sr. Dalmau va dir que el vot del seu grup 
municipal seria l’abstenció. 
 
De la seva banda, la Sra. Bruguers Jardí, portaveu del grup socialista, va dir que el seu grup 
havia presentat esmenes al text de la declaració, si bé després de mots esforços, podien haver 
arribat a un consens, no només amb EUiA, sinó amb tots els grups que la votarien a favor, 
indicant que el que calia esmentar era que aquesta declaració política, que servia per 
commemorar l’aniversari de la Segona República, era que estaven d’acord amb el fet de 
recuperar la memòria històrica, ja que tenia una importància fonamental, si bé va dir que volia 
posar especialment de manifest que pels socialistes, recuperar la memòria històrica no 
significava ni ressentiment, ni ancoratge en el passat, ni melangia, sinó tant sols reconeixement i 
reflexió per avançar cap a un futur millor, més just, amb diàleg amb el passat per avançar cap el 
progrés, afegint que, a més a més de poder reconèixer avui en aquest ple la importància que va 
tenir la Segona República, també avui era un dia molt assenyalat, ja que s’havia aprovat a les 
Corts l’Estatut de Catalunya, i per tant, pel PSC, era un moment molt important, atès que 
indicava la projecció del poble de Catalunya cap el futur i el progrés, que era realment el que 
importava. Finalment, la Sra. Jardí va dir que calia recuperar la memòria històrica, però sobre 
tot, per mirar cap a endavant. 
 
 
3) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL 

D’ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA (ERC) RELATIVA A 
L’ADHESIÓ AL MANIFEST PER UNA EMPRESA INCLUSIVA A CATALUNYA 

 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC), en relació a l’adhesió al Manifest per una empresa inclusiva a 
Catalunya, declaració que, després del debat i un cert consens entre els grups que 
finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
Primer.- Aprovar l’adhesió al manifest elaborat per la PLATAFORMA CIUTADANA per 
l’empresa inclusiva a Catalunya. 
 
Segon.- Manifestar que les polítiques públiques en matèria d’ocupació juntament amb les 
empreses com a agents de benestar i riquesa en el territori han de contribuir decididament a la 
incorporació al món laboral de les persones amb discapacitat. 
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Tercer.- Comunicar els presents acords a la Generalitat de Catalunya, als agents socials i a la 
Plataforma Ciutadana. 
 
Quart.- Donar a conèixer aquests acords  en els mitjans públics de comunicació local.  
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per divuit (18) vots a favor (12 PSC, 2 
EUiA, 2 CiU, 1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i tres (3) abstencions (3 PPC), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
  

--------- 
 
El Sr. Marcel·lí Reyes va donar lectura a la part expositiva de la declaració, indicant en aquest 
sentit que l’any 1936 es va produir, entre d’altres, el fet històric consistent en que en l’àmbit del 
consell de l’escola nova unificada, va tenir lloc la primera gran operació, dins del sistema 
educatiu, de la integració de tots els nenes i nenes amb deficiències, afegint que a les acaballes 
de la guerra civil, tot això va desaparèixer, anant cap a un model separador i disgregat. Per això, 
va dir el Sr. Reyes, atès que avui dia s’està desenvolupant a l’escola un nou model integrador, hi 
ha un gran repte a assolir, atès que la gran dificultat es trobava en aquests moments en el mon 
de la inclusió laboral. Així les coses, l’exposició de motius de la declaració, amb les esmenes 
d’IC-EV i de CiU, deia el que es transcriu a continuació: 
 

“Les normatives i declaracions internacionals assenyalen els drets de les persones amb 
discapacitats a participar dels beneficis que la societat ha de garantir a tota la ciutadania 
per a créixer, formar-se treballar i ser un membre més de la col·lectivitat. Entre les quals 
podem esmentar: 
 
Les diverses declaracions de les Nacions Unides, que van culminar en el Programa 
d'Acció mundial per a persones amb Discapacitat (1982) i en les normes uniformes sobre 
la Igualtat d'Oportunitats per a les Persones amb Discapacitat (1993), aprovades per 
l'Assemblea General de les Nacions Unides i en les quals s'insta als Estats a portar a terme 
una política activa a favor de la plena ciutadania de les persones amb discapacitat. 
 
Les  recomanacions anuals per a orientar els plans nacionals d'Acció en matèria 
d'Ocupació de la Unió Europea. 
 
L'article 13 del Tractat d'Amsterdam en una Directiva sobre igualtat de tracte en el Treball 
i  la Carta de Drets fonamentals de la Unió Europea que  prohibeix expressament la 
discriminació per raó de discapacitat i estableix el reconeixement del dret d'aquestes 
persones a beneficiar-se de les mesures destinades a garantir la seva integració laboral i la 
seva participació en la vida comunitària. 
 
El que disposa  la Constitució Espanyola, a l'article 49, establint  un mandat als poders 
públics de prestar una atenció especialitzada a les persones amb discapacitat que ho 
requereixin, i d'emparar-les especialment en la consecució dels seus drets i deures 
fonamentals. 
 
El que es disposa en  la Llei 13/1982 d' Integració social de les Persones amb Discapacitat 
(LISMI) que desenvolupa l'esmentat art. 49 de la Constitució  i dedica el seu títol VII a la 
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integració laboral, establint el principi bàsic de la política de col·locació de treballadors 
amb discapacitat (estableix mesures obligatòries, com que les empreses de més de 50 
treballadors reservaran un 2% dels seus llocs de treball per a ser ocupats per persones amb 
discapacitat). 
 
 I atesa  la política de foment de la inserció laboral de persones amb discapacitat del 
Govern de la Generalitat de Catalunya a través , especialment, dels seus departaments de 
Treball i Indústria i de Benestar i Família i especialment, la creació dels Serveis de Suport 
a la Integració Laboral.  
 
Atès que l’avenç en recursos tecnològics  permet avui la personalització dels llocs de 
treball, adaptant-los a las característiques del treballador o treballadora  permetent així que 
persones amb discapacitat puguin realitzar feines que abans requerien habilitats o esforços 
físics que avui són mecanitzades. 
 
Atès els resultats de diferents experiències d’integració laboral en empreses amb 
diferents metodologies (mediació, treball amb suport, etc..) dutes a terme des de fa 
vàries dècades en diferents països i també a Catalunya. 
 
Atès que el treball és un espai de normalitat que té un valor reconegut per la nostra 
societat, i que l’empresa ordinària és l’espai més normalitzador existent en l’àmbit 
laboral 
 
Existint  també a multitud de documents  que indiquen quines són les condicions 
necessàries per tal que aquests drets es puguin fer efectius, sovint les lleis estableixen la 
forma com fer-ho, però a l'hora de la veritat el compliment efectiu tant a nivells 
institucionals com particulars no avancen del tot en l'exercici d'unes bones pràctiques 
d'inclusió social.  

 

Partint de la realitat actual  i que  hi ha normes i una  pràctica en l'àmbit de la formació 
bàsica i professionalitzadora, i de mesures afavoridores de la inclusió social a través del 
treball.  Cal destacar en aquest sentit el Conveni 142 de la Organització Internacional del 
Treball que diu:  

" els programes de formació professional han de recolzar i animar les persones en peu 
d'igualtat i sense discriminació per a desenvolupar les seves aptituds per al treball" 

Considerant el treball  com marxin principi d'equiparació d'oportunitats aplicat a la 
relació de la persona amb discapacitat amb el treball com manifestació i aplicació de 
capacitats y potencialitats de tot ésser humà. I que la mateixa  Organització 
Internacional del Treball assigna aquesta relació en tres normes Conveni 159 i 
Recomanacions 99 i 168. I conte en  aquestes normes que una persona discapacitada és 
aquella que te menys possibilitat d'obtenir, mantenir i progressar en un treball o es 
redueix a causa d' una deficiència de tipus físic o mental d'una manera substancial.  

Malgrat això  pràcticament dues terceres parts dels discapacitats en edat de treballar en 
el nostre país no tenen la oportunitat efectiva de fer/ho.  

Considerem que per assolir una inclusió favorable d'aquest col·lectiu cal : 

Promoure la formació, de base i continuada, de les persones amb discapacitat que els 
permeti el seu màxim desenvolupament com a persones adultes, actives i 
professionalment valorades. 
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Garantir el suport necessari per a una bona orientació professional, per a la recerca del 
lloc de treball més adient i adequat a les seves preferències, expectatives i 
competències. 
 
Una veritable a igualtat d'oportunitats en l'accés al món laboral i en la seva estabilitat 
laboral en el lloc de treball i vetllar per una efectiva promoció professional.  
  
Impulsar polítiques que amb la implicació governamental, empreses, sindicats i altres 
agents socials inserits en els diferents àmbits i territoris apostin per la incorporació 
decidida i efectiva de les persones discapacitades en l'àmbit laboral”.       

 
Seguidament, després de que el Sr. Reyes proposés al ple de l’ajuntament l’adopció dels acords 
que es transcriuen a l’encapçalament d’aquest punt, va fer ús de la paraula el Sr. Heredia, 
indicant que IC-EV no només donaria suport a la declaració presentada pel fet d’haver-se 
acceptat per ERC les esmenes formulades, sinó que a més, consideraven un deure de qualsevol 
formació política el treballar per un dels col·lectius més desafavorits, i a la vegada, per què 
consideraven molt important el fet de l’educació dins de la mateixa escola, atès que es tractava 
d’un espai òptim per tal de compartir la convivència i el respecte cap a aquests col·lectius.    
 
En darrer terme, el Sr. Llobet va manifestar que el grup municipal del PPC compartia plenament 
els acords que es proposaven, si bé com era prou conegut, la posició del PPC era la de 
l’abstenció, en tractar-se de questions que no eren de l’estricta competència del ple. 
 
 
4) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA (PSC) RELATIVA AL MUNICIPALISME I EL PACTE NACIONAL 
PER A L’EDUCACIÓ 

 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel Grup Municipal Socialista (PSC),  en 
relació al municipalisme i el Pacte Nacional per a l’Educació, declaració que, després del debat i 
un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part 
dispositiva:  
 
PRIMER.- Expressar el suport de l’Ajuntament de Gavà a l’impuls, per part de la Generalitat de 
Catalunya, d’un Pacte Nacional per a l’Educació, com a eina per impulsar i assolir profunds 
canvis de millora de la qualitat educativa i de participació de la comunitat educativa i de la 
societat catalana sense obviar que un finançament econòmic real és clau per a un projecte 
factible. 
 
SEGON.- Mostrar l’adhesió de l’Ajuntament de Gavà perquè, tal com recull la proposta de 
Pacte Nacional per a l’Educació, es promoguin noves línies de corresponsabilitat dels 
ajuntaments amb l’educació, que posin l’accent en temes tan importants com ara la planificació 
de l’escolarització, plans educatius d’entorn o accions per facilitar la transició al treball.  
 
TERCER.- Demanar a la Generalitat de Catalunya que el desplegament del Pacte Nacional per a 
l’Educació suposi, entre altres, la garantia i el finançament suficients i efectius per tal que en 
cooperació amb els municipis es puguin renovar i millorar les infraestructures de les escoles 
públiques, en els casos que calgui. Una inversió fonamental per a la qualitat de la xarxa de 
centres educatius públics i la cohesió territorial i social dels barris i municipis de Catalunya. 
Així mateix, i tal com estableix el Pacte Nacional per a l’Educació, garantir la suficiència dels 
concerts educatius entès com a garantia d’igualtat d’oportunitats i de gratuïtat, és a dir, de servei 
públic educatiu. 
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QUART.-  Recolzar l’extensió de la implantació de l’anomenada sisena hora lectiva en l’educació 
primària i a totes les escoles públiques de tots els municipis de Catalunya i sol·licitar al govern de 
la Generalitat que la implantació de la sistena hora no pertorbi el bon funcionament dels centres i 
la seva organització de cara a l’inici del curs. 
 

CINQUÈ.-  Recolzar, tal com preveu el Pacte Nacional per a l’Educació, la constitució d’una 
Comissió de Seguiment de l’aplicació de les mesures subscrites en el Pacte Nacional per a 
l’Educació, on hi siguin representats tots els sectors que han fet possible l’acord. 

 
SISÈ.- Traslladar còpia d’aquests acords a la Presidència de la Generalitat de Catalunya; al 
departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya i a la ciutadania de Gavà a través dels 
mitjans de comunicació municipals. 
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per divuit (18) vots a favor (12 PSC, 2 
EUiA, 2 CiU, 1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i tres (3) abstencions (3 PPC), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
La Sra. Bruguers Jardí va començar la seva intervenció indicant que malgrat que aquests dies, 
per la proximitat del tema de la república, i atès que ja altres grups havien presentat mocions en 
aquesta línia, el que el grup municipal del PSC volia posar de manifest aquest mes de març era 
justament el fet de posar en relleu el Pacte nacional per l’educació, i també el compromís de 
l’Ajuntament de Gavà amb l’educació, per tal d’aconseguir per la nostra ciutadania un futur 
millor. En qualsevol cas, la Sr.a Jardí va dir que no donaria lectura a la part expositiva de la 
declaració, si bé va voler recordar la inversió de més d’un milió i mig d’euros en actuacions de 
millora dels centres educatius que havia fet l’Ajuntament de Gavà, el compromís en iniciar el 
procés d’elaboració del projecte educatiu de ciutat, i la previsió de tenir uns terrenys per 
l’ampliació de la xarxa de centres educatius. Dit això, la Sra. Bruguers Jardí va manifestar que 
tota vegada que els diferents grups polítics coneixien l’exposició de motius, va pasar 
directament a llegir la part resolutiva de la declaració.  
 
A continuació el Sr. Jaume Grau, en nom d’EUiA, va assenyalar que EUiA havia presentat 
esmenes, les quals havien estat objecte de negociació, afegint que, en aquest sentit, recolzarien 
la proposta, si bé va voler esmentar que el compromís amb l’educació pública no era una 
qüestió nova, que s’hagués plantejat en aquest ple, sinó que ja venia de molt lluny, i que des del 
seu grup municipal s’havia defensat ja feia uns anys, abans que altres forces polítiques, la 
necessitat de crear la tercera escola bressol pública a Gavà, així com més inversions a les 
escoles públiques municipals, o bé l’adhesió de Gavà i la posada en marxa real del projecte 
educatiu i de ciutat. A aquests efectes, el Sr. Grau va dir que era cert que aquests dies s’havia 
signat el Pacte nacional per l’educació, afegint que hi havia hagut un consens ampli però no 
total, atès que s’havien produït discrepàncies i divergències. Tanmateix, va dir el Sr. Grau, 
justament el motiu que havia donat lloc a aquestes discrepàncies havia estat inclos a la 
declaració política, i en aquest sentit, tot i que EUiA la votaria a favor, el cert era que no podia 
deixar de dir que aquest motiu no era compartit pel seu grup. Així, la darrera frase del tercer 
punt dels acords, no anava ni en la línia política d’EUiA ni en la seva concepció del que havia 
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de ser un servei públic com el de l’educació, ja que el seu grup no estava d’acord amb que 
s’incrementessin els ajuts ni les subvencions a l’escola concertada, quan encara l’escola pública 
no havia assolit ni els nivells de qualitat ni de integració ni de cohesió necessaris, reiterant que 
encara que discrepaven amb la part final d’aquest tercer punt, EUiA votaria a favor de la 
declaració, atès que compartia la resta de la declaració. De la seva banda el Sr. Juam Antonio 
Heredia Heredia va dir que IC-EV votaria a favor de la declaració per dos motius: el primer, per 
què havien estat acceptades diverses del seu grup; i el segon, per què el govern catalanista i 
d’esquerres havia aprovat aquest Pacte nacional, i en la seva conseqüència, per una simple 
qüestió de coherència, calia donar suport a la declaració. Tanmateix, el Sr. Heredia va 
puntualitzar que el seu grup tenia alguna cosa a dir respecte de la qüestió de la sisena hora, si bé 
després d’una negociació amb la portaveu del grup socialista, s’havia arribat a un principi 
d’acord. 
 
De la seva banda el Sr. Josep Mª Dalmau, en nom de CiU, va dir que també havien estat 
recollides les seves esmenes, i que a més, totes les forces polítiques havien fet un esforç per tal 
de poder arribar a un consens en la part expositiva de la declaració, afegint que en aquest cas en 
concret, havia de felicitar a la portaveu socialista, tota vegada que havia aconseguit el consens 
per part dels diversos grups municipals. Així doncs, el Sr. Dalmau va dir que el vot del seu grup 
seria positiu. 
 
Per la seva part el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va dir que potser espatllaria una mica la 
intervenció anterior, atès que no sabia en aquest cas quin seria l’antònim del fet de felicitar a la 
portaveu socialista, tota vegada que –va dir- el que més li agradava de la declaració era 
l’aportació del grup de CiU. Així, en opinió del Sr. Reyes, era prou conegut que sempre que 
podia, el grup de CiU recordava que havia ostentat el Govern de la Generalitat durant molts 
anys, i a més, que ho havia fet molt bé, encara que en aquesta ocasió, a l’igual que s’havia 
oblidat de la memòria històrica, o de la Segona República, per exemple, CiU s’havia oblidat que 
després de manar tants anys, només s’havia preocupat de l’escola privada, i encara que era cert 
que durant el seu mandat es van construir bastants escoles, aquestes havien estat pèssimament 
dotades, afavorint-se de manera clara el sector privat. De totes maneres, el Sr. Reyes va dir que 
a resultes del Pacte nacional per l’educació, el que es pretenia era que l’escola privada deixés 
d’adoptar comportaments com per exemple no integrar alumnes, seleccionar l’alumnat o fets 
similars, indicant que ara se’ls hi treien arguments per què ho seguissin fent, a costa però de 
diners dels contribuents. 
 
Per al·lusions, el Sr. Dalmau va dir que només volia recordar que la Consellera Sra. Marta Cid 
no explicava que els mil dos-cents milions d’euros que es preveien invertir per tal d’implantar el 
Pacte, requeria l’entrada en vigor del nou sistema de finançament previst al projecte d’Estatut, 
indicant que era absolutament contradictori que la Consellera donés per fet que s’aprovaria el 
nou Estatut, mentre que el seu partit s’oposava al text estatutari i es dedicava a fer campanya en 
contra del mateix. Per tant, va dir el Sr. Dalmau, aquesta contradicció d’ERC, així com la 
demagògia que de vegades el Sr. Reyes emprava en contra de CiU, millor que se la guardés, ja 
que tenia més per callar que no pas per explicar.  
 
A continuació va fer ús de la paraula el Sr. Grau, només per indicar que malament rai quan el 
grup de CiU felicitava a la portaveu socialista, la qual cosa podia ser indicativa de que no tot 
estava prou bé. 
 
De la seva banda, el Sr. Alcalde va dir que sense ànim de participar en aquesta polèmica que 
s’havia obert, sí que demanaria a la Consellera Sra. Marta Cid a acompanyar a aquest govern 
municipal i a aquest ajuntament, invertint també un milió i mig d’euros en arreglar l’escola 
pública d’aquesta ciutat.  
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Finalment, la Sra. Bruguers Jardí va dir que el que s’havia intentat amb la declaració era arribar 
a acords positius entre totes les forces, no pas a un desacord, afegint que en la part resolutiva es 
feia evident que era el que es volia pels nostres centres educatius. En qualsevol cas, la Sra. Jardí 
va dir que, tot i que el Sr. Grau sempre havia de puntualitzar que alguna de les coses que 
proposava el grup socialista, ell ja ho havia proposat abans, també calia tenir en compte que 
EUiA era una força d’esquerres, a l’igual que el PSC, i per tant, era molt fàcil que es donés una 
coincidència en molts àmbits, si bé calia matisar que EUiA podia proposar-les, exactament igual 
que el PSC, però que a l’hora de la veritat, qui les tirava endavant era el govern municipal.  
 
Finalment, va fer ús de la paraula el Sr. Reyes, indicant que no ho feia per al·lusions, sinó més 
aviat per una questió de sentit comú, assenyalant que de seguir la lògica del Sr. Dalmau, ell ja 
no assistiria als plens, atès que com que hi havia una majria absoluta, i a més, una constitució 
que no li agradava, millor anar a casa. En qualsevol cas, el Sr. Reyes va indicar que per primera 
vegada, el Pacte nacional per l’educació, amb totes les seves virtuts i totes les seves crítiques, 
havia fet coses quantificables, amb una llista exhaustiva, i si dir això, calia titllar-ho de 
demagògic o contradictori per què a ERC no li agradava el nou Estatut, no s’aguantava per 
enlloc.  

---------- 
 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
vint-i-una hores, vint minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari en dono fe. 
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